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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

hield op 14 januari 2021 een hoorzitting over de conceptnota voor nieuwe regel-
geving van Axel Ronse, Allessia Claes, Andries Gryffroy, Maaike De Vreese, Rita 
Moors en Philippe Muyters over een activerende aanpak van de tijdelijk werklozen. 
  

De getoonde presentaties zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit docu-
ment op www.vlaamsparlement.be.  
 
(Deze vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

I. Hoorzitting met Ludo Struyven, HIVA, en Ton Wilthagen, 

Tilburg University 

1. Inleidende uiteenzettingen 

1.1. Ludo Struyven, professor Arbeidsmarkt en hoofd onderzoeksgroep Onderwijs 
en Arbeidsmarkt aan het HIVA − KU Leuven 

Ludo Struyven gaat in op de vraag hoe men de tijdelijk werklozen het best een 

aanpak biedt die hen ook inzetbaar houdt op de arbeidsmarkt. Hij zal dat doen 
vanuit de context van het Dynamproject. 
 
Dynam bestudeert de dynamiek van de arbeidsmarkt, vooral de onderliggende dy-

namieken die niet meteen zichtbaar worden vanuit de beschikbare statistieken, de 
netto-evoluties, maar wel vanuit de brutostromen op de arbeidsmarkt. Het is een 
samenwerking tussen HIVA, de RSZ en de drie gewesten. Specifiek in het kader 
van de coronacrisis werkt Dynam samen met de RSZ, de RVA en de Kruispuntbank 
van de Sociale Zekerheid, die data ter beschikking stellen die het mogelijk maken 

om de tijdelijke werkloosheid en de impact daarvan beter in kaart te brengen.  
 
De expertise van Dynam is gebaseerd op jaarlijkse updates. Tweemaal per jaar is 
er een update van de jaarlijkse veranderingen inzake aanwervingen, exits, jobcre-

atie en -destructie, bedrijven die komen en gaan. Dat gebeurt gecorrigeerd, omdat 
er heel wat schijnbare dynamiek is. Zo kunnen ondernemingen van ondernemings-
nummer veranderen zonder dat er echt iets wijzigt op het vlak van tewerkstelling. 
Op basis daarvan levert Dynam bijdragen over verschillende thema’s, zoals job-
creatie en -destructie, geografische en jobmobiliteit, aansluiting bij de arbeids-

markt, bepaalde profielen, kwetsbare groepen op de arbeidsmarkt, specifieke 
niches enzovoort.  
 
Tijdelijke werkloosheid wegens coronaovermacht 

 
Een bijzondere vorm van tijdelijke werkloosheid is de tijdelijke werkloosheid we-
gens coronaovermacht. Het stelsel van tijdelijke werkloosheid bestaat al heel lang 
en geldt als het Belgische equivalent voor de ‘short time work schemes’ of ‘job 
retention schemes’ in andere landen. Het zijn vormen van subsidiëring voor werk-

krachten die in de meeste gevallen in dienst blijven van de werkgever, maar voor 
wie er op dat moment minder werk is. Het gaat over het kunnen opvangen van 
plotse verminderingen in arbeidsvolume. In essentie is het een flexibiliseringsin-
strument voor de werkgever.  

 
In maart 2020 heeft de overheid zeer kort op de bal gespeeld met het stelsel van 
tijdelijke werkloosheid. Het was reeds operationeel op 6 maart 2020. Alle instanties 
hebben daar goed aan meegewerkt. 
 
Tijdelijke werkloosheid wegens overmacht is een deels gekend, deels nieuw ant-
woord in de huidige crisis. Het is immers voor het eerst in de geschiedenis zo breed 
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toegankelijk gemaakt, en dat in vele opzichten: op het vlak van voorwaarden en 

op financieel en administratief vlak. Het eerste doel is werknemers in dienst hou-
den; vroegtijdig ontslag zou nadelig zijn voor beide partijen, werknemer en werk-
gever. Daardoor is de tijdelijke werkloosheid wegens overmacht in de Europese 
context een betere indicator op het vlak van de impact van de crisis op de arbeids-

markt dan de zogenaamde volledige werkloosheid. In bijvoorbeeld de Amerikaanse 
context is volledige werkloosheid een betere indicator. Daar werden vele werkne-
mers wel eerst werkloos, met een verhoogde uitkering.  
 
Om te bepalen welke weg het kan uitgaan voor tijdelijke werkloosheid is het be-
langrijk om te vertrekken van inzichten over de huidige evolutie en aanwending 
door de werkgever. Het eerste deel van de presentatie brengt tijdelijke werkloos-
heid in kaart op basis van de meest volledige en betrouwbare gegevens.  
 
Ludo Struyven meent dat er een betere term zou moeten worden gevonden voor 
tijdelijke werkloosheid, omdat de werknemers per slot van rekening in dienst blij-
ven van hun werkgever, maar tijdelijk minder aan het werk zijn.  
 
Gegevens over tijdelijke werkloosheid en de impact op de arbeidsmarkt 
 
De spreker geeft een aantal data weer in grafieken. Een eerste figuur brengt het 
aandeel tijdelijke werklozen in een bepaalde sector in kaart ten opzichte van het 
totaal aantal loontrekkenden binnen die sector. De figuur toont dat de tijdelijke 
werkloosheid in oktober 2020 zeer sterk is teruggevallen tegenover april 2020, 
zelfs bij een nagenoeg ongewijzigde regelgeving, en dat voor alle 63 subsectoren.  
 
Vervolgens toont Ludo Struyven een grafiek over de evolutie in de gewesten. In 
de drie gewesten gaan de cijfers in dalende lijn, zowel wat het aantal personen in 

tijdelijke werkloosheid als het gemiddelde aantal dagen per maand betreft. Op-
merkelijk is dat het Vlaamse Gewest qua personen op het hoogste punt stond in 
april 2020, maar dat de drie gewesten nadien convergeren wat het gebruik van de 
tijdelijke werkloosheid betreft. Qua aantal dagen ligt het Brusselse Hoofdstedelijke 
Gewest iets boven de twee andere gewesten, en dat heeft veel te maken met de 

sectoren die er een beroep op doen.  
 
Een belangrijk element voor een mogelijke activerende – of beter dynamiserende 
– aanpak is het feit dat die sectoren onderling zeer sterk verschillend evolueren. 

Dat wordt in beeld gebracht in een figuur met vijftien hoofdsectoren. Een belang-
rijke vaststelling is dat een aantal klassieke industriesectoren – die hard getroffen 
waren tijdens de eerste maanden van de coronacrisis (maart, april en mei 2020) – 
nadien positief zijn geëvolueerd. De cijfers voor november 2020 zijn nog niet ver-
werkt in de grafiek, maar wellicht zullen die aantonen dat het gebruik van de tij-

delijke werkloosheid weer stijgt, maar niet meer zo drastisch als in het voorjaar. 
Een klassieke sector zoals de bouw, zwaar getroffen tijdens de financiële crisis in 
2008, lijkt nu vrij gunstig te evolueren. Daartegenover staat een aantal nieuwere 
sectoren. De horeca springt daarbij erg in het oog, de sector blijft rood gedurende 

de volledige geobserveerde periode. Ook de administratief ondersteunende dien-
sten (met onder meer beveiliging en reiniging van gebouwen en terbeschikking-
stelling) ondervonden een grote impact in de eerste maanden. 
 
Er is ook een tweede manier om naar de evolutie in de verschillende sectoren te 

kijken. De volgende figuur geeft het aandeel weer van de tijdelijke werklozen in 
een subsector ten opzichte van het totale aantal loontrekkenden in die subsector 
en dat vanaf maart tot en met oktober 2020. De luchtvaart, de reisbureaus, de 
transportindustrie en de horeca tonen een hoog aandeel tijdelijk werklozen. Daar-

naast behoren ook textiel, metaalproductie, autoassemblage, de groothandel, de 
detailhandel, de bouw, beveiliging en reiniging en de creatieve sector tot de meest 
getroffen sectoren. Er zijn verder nog andere sectoren die aanvankelijk zwaar 
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getroffen waren, maar nadien positief evolueerden en op basis van de cijfers rela-

tief gunstig blijven scoren. 
 
Naast het aantal personen en hun aandeel binnen de betrokken sector, is natuurlijk 
ook het gemiddeld aantal dagen dat werknemers in een bepaalde sector op tijde-

lijke werkloosheid werden gezet, een belangrijke parameter. Een grafiek toont 
beide parameters voor de twintig subsectoren met het hoogste aandeel tijdelijke 
werkloosheid in de maand april 2020 en in oktober 2020. Globaal is het aantal 
dagen van ongeveer gemiddeld vijftien tot zestien dagen per maand geëvolueerd 
naar ongeveer acht per maand. De combinatie van die twee parameters toont dat 
werkgevers het instrument tijdelijke werkloosheid op een heel verschillende manier 
inzetten. In het ene geval door het te spreiden over een groot aantal werknemers, 
maar gedurende minder dagen per maand, in het andere geval door het te gebrui-
ken bij een beperkt aantal werknemers, maar voor meer dagen per maand. Ludo 
Struyven vermoedt dat, wanneer men naar bedrijven binnen eenzelfde sector zou 
kijken, opnieuw die variatie zou blijken in de wijze waarop tijdelijke werkloosheid 
wordt aangewend door de werkgever. Voor de meerderheid van de werknemers 
blijft er nog altijd een band met die werkgever, niet enkel juridisch, maar ook wat 
betreft de aanwezigheid in het bedrijf.  
 
Impact op de arbeidsmarkt 
 
Om een uitspraak te doen over de impact van de tijdelijke werkloosheid op de 
arbeidsmarkt, kijkt de spreker in de eerste plaats naar de globale bewegingen op 
de arbeidsmarkt, met name de aanwervingen, de instroom en de uitstroom, die 
per periodes van een jaar worden bekeken. De terugval in aanwervingen is in de 
meest recente periode, 2019-2020, van dezelfde grootteorde – misschien zelfs een 
beetje lager – als in 2008-2009, tijdens de vorige crisis. Dat houdt wellicht verband 

met de tijdelijke werkloosheid. Die heeft geholpen om een aantal mensen in hun 
job te houden en het minder nodig te maken dat mensen op een bepaald ogenblik 
moesten worden aangeworven. De exits zijn min of meer onveranderd in beide 
periodes. De impact op de arbeidsmarkt volgt het patroon van de vorige crisis. 
Werkgevers vangen de crisis vooralsnog op door minder mensen aan te werven, 

maar ook door hun werknemers meer aan boord te houden. 
 
Die stelling wordt hardgemaakt door te kijken naar de getroffen sectoren. Een vol-
gende opvallende figuur toont de impact op de verschillende sectoren in 2008-

2009 en 2019-2020. Zo blijkt dat het verlies van jobs in de industrie en de bouw 
groter was in 2008-2009 dan in 2019-2020. In de horeca gebeurt de omgekeerde 
beweging. Dat ook de administratieve diensten in 2008-2009 zwaarder getroffen 
waren dan nu, heeft natuurlijk deels te maken met het feit dat tijdelijke werkloos-
heid toen veel minder breed kon worden aangewend. Toen was er tijdelijke werk-

loosheid om economische redenen, verbonden aan een aantal voorwaarden en 
vooral toegepast voor arbeiders, amper voor bedienden. Dat verklaart mee 
waarom de schade in de coronacrisis al bij al beperkt blijft.  
 

Als het hoofddoel van de tijdelijke werkloosheid de bescherming van jobs is, dan 
concludeert Ludo Struyven, na een vergelijking met de vorige crisis, dat de maat-
regel gewerkt heeft op korte termijn.  
 
Impact op langere termijn en mogelijke oplossingen 

 
De vraag is echter: wat op langere termijn? Zal het instrument tijdelijke werkloos-
heid blijven werken? Het antwoord daarop is negatief, omdat geweten is dat men-
sen langdurig op tijdelijke werkloosheid zetten niet goed is voor hun inzetbaarheid. 

Een aantal skills vervagen, net als arbeidsattitudes. Uit data blijkt ook dat langdu-
rige werkloosheid niet goed is voor de individuele jobmobiliteit. Ook voor outsiders 
op de arbeidsmarkt heeft langdurige tijdelijke werkloosheid negatieve gevolgen; 
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het houdt mensen vast in laagproductieve jobs, maar verhindert daardoor ook dat 

er jobs vrijkomen voor anderen.  
 
Mogelijke oplossingen liggen deels op het federale niveau. Ten eerste zou de fede-
rale overheid een aantal beperkende voorwaarden voor het gebruik van de tijde-

lijke werkloosheid door werkgevers kunnen inbouwen. Op 1 april 2021 staat men 
voor die opgave. De overheid zou ook meer beperkend kunnen zijn ten aanzien 
van sectoren die er een beroep op kunnen doen.  
 
Ten tweede zou de overheid stimuli kunnen inbouwen voor een activeringsaanbod. 
Dat aanbod moet voldoende divers zijn en rekening houden met de verscheiden-
heid aan problematieken, groepen en wijzen waarop tijdelijke werkloosheid wordt 
aangewend door de werkgever. De context van de persoon en het bedrijf is heel 
belangrijk. Een aanbod kan gaan naar de huidige werkgever, maar evengoed mis-
schien naar een nieuwe werkgever.  
 
Ten derde is er een aantal structurele veranderingen bezig op de arbeidsmarkt. De 
financiële sector is bijvoorbeeld een krimpsector. De onderliggende problematiek 
is een problematiek van structurele veranderingen, van mismatch op de arbeids-
markt. Het beleid moet daarmee rekening houden bij het uitwerken van een acti-
verende aanpak. Het ene staat niet los van het andere.  
 
Activerende aanpak 
 
De spreker toont een figuur met de verschillende types van een activerende aan-
pak, gaande van de huidige werkgever naar een nieuwe werkgever, al dan niet 
tijdelijk. Wat kan een aanbod betekenen bij een huidige werkgever? Dat kan een 
korte opleiding zijn, want de meeste tijdelijk werklozen moeten een aantal dagen 

beschikbaar blijven voor de werkgever. Die opleiding zou in de eerste plaats op de 
huidige functie gericht zijn. Voor een aantal mensen kan een interne jobrotatie een 
optie zijn. In de meeste gevallen is er daarvoor een intensieve opleiding of om-
scholing nodig. 
 

Het kan ook zijn dat voor de betrokken werknemers beter een keuze wordt ge-
maakt in de richting van een andere werkgever. In de oplossingen die in de con-
ceptnota naar voren komen, ligt de nadruk vooral op de tijdelijkheid daarvan. Dat 
kan in eerste instantie het meest haalbare zijn, bijvoorbeeld in de vorm van terbe-

schikkingstelling. Het kan ook gepaard gaan met een korte opleiding. Terugval-
recht is in deze gevallen heel belangrijk.  
 
Maar het kan ook over een meer permanente overstap gaan, die een voorbereiding 
vergt. In dat geval zit men helemaal bij de werk-naar-werktransities en het struc-

turele vraagstuk van overschotten en eventuele tekorten bij een onderneming, 
waarbij het niet haalbaar is om die afstanden intern te overbruggen omdat het 
andere profielen betreft. Dan moet de oplossing in de eerste plaats in externe job-
rotatie worden gezocht. 

 
Activerende aanpak vertrekt vanuit de werkgever 
 
Het gaat om werknemers die in dienst zijn en in dienst blijven. De vraag moet dus 
eigenlijk vertrekken vanuit de werkgever en ook met diens perspectief rekening 

houden.  
 
Verder is sectorale differentiatie heel belangrijk. Voor het financieren van de be-
geleidingstrajecten en inzetbaarheidstrajecten moeten de sectorfondsen worden 

gemobiliseerd.  
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De overheid zou kunnen verplichten om een deel van de vervangingsuitkering voor 

de tijdelijk werklozen of van de verhoogde uitkering te gebruiken voor opleiding of 
voor werk-naar-werktransities. Ze kan ook denken aan extra stimuli voor intersec-
torale en (arbeidsmarkt)regionale samenwerking. 
 

Als men tijdelijke werkloosheid wegens coronaovermacht nog verlengt, kan het 
ook belangrijk zijn dat men denkt aan een strategisch plan voor de inzetbaarheid 
en opleiding van de werknemers op het niveau van een bedrijf of van een sector.  
 
De volgende vraag is dan op welk moment VDAB aan zet komt. VDAB kan volgens 
de spreker een heel belangrijke rol spelen in het helpen bepalen van wat nu precies 
de cesuren en modaliteiten zijn voor de verschillende types van activering.  
 
Gewesten hebben een centrale ondersteunende rol 
 
Ludo Struyven beveelt sterk aan dit in te bedden in federale regelgeving, maar wat 
betreft de cesuren en modaliteiten het overleg met de gewesten te laten primeren. 
Tegelijk kan er vanuit het federale kader een aantal grendels worden weggenomen 
voor een structureel beleid voor tijdelijke of permanente werk-naar-werktrajecten.  
 
Wat is dan de rol van de gewesten? De automatische inschrijving bij VDAB is een 
goede zaak, tenminste vanaf een bepaalde intensiteit of duurtijd van die tijdelijke 
werkloosheid. Voor een korte periode van tijdelijke werkloosheid lijkt het minder 
zinvol daarop in te zetten. Het is ook heel belangrijk dat het aanbod van de oplei-
ding echt gericht is en inspeelt op wat nodig is voor die werknemer binnen dat 
bedrijf. Het sociale overleg kan hierin een rol spelen. Op maat gesneden trajecten 
zijn belangrijk. Ook de rol die VDAB zelf kan spelen, moet uitgaan van het principe 
dat de trajecten in de eerste plaats rekening houden met de context van een bedrijf 

en met de persoonlijke context van de werknemer, en minder met wat VDAB zelf 
in huis heeft en verder kan uitrollen voor andere groepen van mensen.  
 
In geval van reallocatie is het belangrijk om een systeem voor matchmakers op te 
zetten, om te kunnen scherpstellen naar welke bedrijven en naar welke functies 

binnen bedrijven de reallocatie moet gebeuren.  
 
Ten slotte moet er volgens Ludo Struyven een beleid van werk-naar-werktrajecten 
worden gevoerd, vooral met het oog op het massieve probleem van de structurele 

veranderingen en de mismatch op onze arbeidsmarkt. 

1.2. Ton Wilthagen, hoogleraar Arbeidsmarkt aan de Tilburg University 

Ton Wilthagen, hoogleraar Arbeidsmarkt aan de Tilburg University, geeft toelichting 

bij de Nederlandse situatie en de Noodmaatregel Overbrugging voor Werkgelegenheid.  
 
Van werktijdverkorting naar NOW 
 

In Nederland gold er in het verleden een werktijdverkortingsregeling. Die werd 
tijdens de Tweede Wereldoorlog door de Duitsers opgenomen in het Buitengewoon 
Besluit Arbeidsverhoudingen en nadien door Nederland overgenomen. Het betreft 
een werktijdverkorting in geval van calamiteiten zoals bijvoorbeeld in een periode 
van terroristische aanslagen of tijdens de vogelgriep. Mensen werkten dan minder 

en het deel dat ze minder werkten, werd vergoed door de sociale zekerheid. Tijdens 
de financiële crisis bleek die regeling onvoldoende en werd ze omgezet in een deel-
tijd-WW, een soortgelijke regeling, maar veel breder van aard. De bedrijven die er 
toen van gebruikmaakten, kwamen vooral uit de bouwsector, maar ook uit bijvoor-

beeld de hightechsector in Eindhoven.  
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Na de crisis hebben de beleidsmakers beslist te stoppen met deeltijd-WW, omdat 

het niet leidde tot een voldoende behoud van banen en niet kostenefficiënt was. 
Ton Wilthagen betwijfelt echter of dat werkelijk het geval was, aangezien de be-
slissing gebaseerd was op slechts twee studies. Er is in ieder geval niet meer ge-
werkt aan het behoud van die regeling of aan een nieuwe regeling. Er lag dus niets 

op de plank bij aanvang van de coronacrisis, behalve de oude werktijdverkorting, 
maar die was vrij kleinschalig. Het morele aspect maakte bovendien alles anders: 
de overheid moest vanuit het publieke gezondheidsbelang sectoren sluiten en vond 
daarom dat ze ook steun moest geven.  
 
NOW is een echte noodmaatregel. De overheid heeft heel creatief en hard gewerkt 
om die maatregel in een heel korte tijd uit de grond te stampen. Het moest ook op 
die manier omdat Nederland geen maatregel had. Dat had vooral te maken met de 
Nederlandse insteek van efficiëntie: waarom iets doen als het niet nodig is? 
Waarom niet zo veel mogelijk laten doen door de actoren van de arbeidsmarkt zelf: 
de werkgevers, vakbonden en werknemers?  
 
Door zeer ijverig werk van het Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen – de 
Nederlandse arbeidsvoorziening – en de Departementen Sociale Zaken en Werk-
gelegenheid is de NOW in korte tijd uitgezet. Het is een forse maatregel, veel gro-
ter, breder en duurder dan ooit eerder.  
  
NOW is een tegemoetkoming in de loonkosten voor bedrijven waarvan de omzet 
flink terugvalt, minstens 20 procent minder dan een aantal maanden voordien. Het 
doel is zoveel mogelijk banen en inkomens te behouden. Het is dus niet gericht op 
de overgang naar ander werk. 
 
Er wordt 90 procent van de loonsom vergoed. Het is een flexibele regeling, wat 

betekent dat een aantal variabelen heel gemakkelijk kunnen worden veranderd. 
Het gaat over 90 procent van de loonsom, niet van het individuele loon van de 
werknemers. Het loon wordt gemaximaliseerd, waardoor het kan zijn dat een ho-
recazaak bijvoorbeeld maar voor 65 procent van de derving wordt vergoed. Dat 
betekent dat er veel wordt betaald, maar niet alles. De feitelijke subsidie zal minder 

zijn dan 90 procent van lasten. 
 
Verschillende versies van NOW 
 

Vooralsnog zijn er drie versies: NOW 1, NOW 2 en het huidige NOW 3. Binnen de 
versies zijn er ook verschillende onderdelen en varianten. De uitvoering gebeurt 
door het UWV. 
 
Werknemers blijven gewoon in dienst van de werkgever en ze blijven waar mogelijk 

ook gewoon hun werk doen. Indien nodig en mogelijk, werken ze thuis. Nederland 
kende al veel thuiswerk in vergelijking met andere landen. 
 
In Nederland is 40 procent zelfstandige zonder personeel of een flexmedewerker, 

dat wil zeggen een uitzendkracht, oproepkracht of tijdelijke medewerker. Normaal 
wordt in een crisis eerst die flexibele schil opgeheven en wordt er pas in tweede 
fase bekeken wat er met de vaste medewerkers kan gebeuren. Daarvoor werd de 
deeltijd-WW ontwikkeld. Tijdens de coronacrisis heeft de overheid echter beslist 
dat er in de NOW een gelijke behandeling moest komen voor zowel vaste mede-

werkers als tijdelijke medewerkers en uitzendkrachten. Naast de NOW werden er 
andere maatregelen getroffen voor andere types van flexibele arbeidskrachten en 
de zelfstandigen zonder personeel.  
 

Hoe werkt de NOW in de praktijk? De werkgever kan een aanvraag indienen, 
waarna er al heel snel een voorlopige toekenning van de subsidie gebeurt. Nadien 
volgt een herberekening. Het kan gebeuren dat achteraf blijkt dat een werkgever 
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niet in aanmerking kwam en dan moet de subsidie worden terugbetaald. Het idee 

was de nood zo snel mogelijk te lenigen.  
 
De NOW is flexibel doordat het beleid steeds enkele parameters kan wijzigen:  
− het geleden omzetverlies van 20 procent kan worden opgetrokken tot 30 pro-

cent. Het is ook de bedoeling om dat te doen, maar de ontwikkelingen in de 
coronacrisis maken dat geplande veranderingen niet altijd worden doorgevoerd; 

− het percentage van de vergoeding van de loonsom kan worden aangepast; in 
NOW 3 is dat al gebeurd; 

− er kan worden gesleuteld aan de looptijd van de maatregel; in eerste instantie 
wordt er drie maanden doorbetaald; 

− het maximaal loon kan worden gewijzigd. De veelverdieners tellen in de loon-
som maar tot een bepaald maximum mee;  

− de subsidie kan worden verminderd wanneer een bedrijf NOW-steun geniet 
maar toch mensen ontslaat;  

− er kan een inspanningsverplichting worden opgelegd. Bedrijven kunnen worden 
verplicht mensen te ondersteunen bij het omscholen of bij werk-naar-
werktransities. Dat gebeurt in contact met het UWV, de bedrijven moeten die 
ondersteuning dus niet zelf invullen. In de deeltijd-WW was die scholingsver-
plichting er wel, maar daar was niet iedereen tevreden over.  

 
Het is dus een flexibel design. Naargelang de evolutie van de crisis kan aan de knop-
pen worden gedraaid en kunnen bepaalde veranderingen worden teruggeschroefd.  
 
NOW 3 
 
Ton Wilthagen licht toe dat ook NOW 3 uit subsidieblokken bestaat. De maatregelen 
hebben steeds een bepaalde looptijd. De aanvraagperiode is beperkt en de onder-

neming moet een bepaald percentage omzetverlies kunnen aantonen. Dan volgt er 
een periode waarin men niets kan aanvragen, tot er weer een nieuw blok opengaat. 
 
NOW 3 liep van 1 oktober tot en met 31 december 2020 en loopt door van 1 januari 
tot en met 31 maart 2021. De aanvraagperiode werd gesloten op 13 december 

2020 maar op 15 december weer geopend onder de noemer NOW 3.1.  
 
Blok 2 gaat open vanaf 15 februari en loopt tot en met 14 maart 2021. Na de 
goedkeuring van de aanvraag ontvangt de aanvrager dan een voorschot van 80 

procent in drie termijnen.  
 
Ook blok 3 is al gepland, maar de voorwaarden kunnen nog veranderen. Dat blok 
loopt normaal van april tot en met juni 2021. Bij minimaal 30 procent omzetverlies 
kan een onderneming aanspraak maken op een subsidie. Het beoogde aanvraagtijd-

vak is 17 mei tot en met 13 juni 2021. Kortom, de looptijd en de aanvraagtijd zijn 
telkens beperkt, en de overheid kan de flexibele voorwaarden telkens aanpassen. 
 
In eerste instantie werd de subsidie met 5 procent gekort bij ontslag. Een heikel 

punt is dat de topsalarissen wel kunnen worden verhoogd in de steunperiode, zon-
der dat er een korting wordt toegepast. In NOW 3 werd de korting vervangen door 
een inspanningsverplichting voor de werkgevers die personeel ontslaan om be-
drijfseconomische redenen in een tijdvak waarvoor ze de NOW-steun ontvangen. 
Het gaat wel degelijk over ontslag om bedrijfseconomische redenen, niet over ont-

slag als de werknemer slecht functioneert. NOW 3 verplicht de werkgever om werk-
nemers te helpen bij hun zoektocht naar nieuw werk door verplicht contact te 
zoeken met het UWV. Als hij dat niet doet, wordt de subsidie alsnog gekort met 5 
procent. In subsidieblok 3 wordt ook de knop van het maximale loon aangedraaid. 

De overheid wil deze brede en naar Nederlands begrip heel dure regeling, die zeer 
snel werd gemaakt, immers zo snel mogelijk weer afbouwen.  
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Op de planning stonden vanaf het begin een temporisering en aanpassing van de 

voorwaarden. De verwachting was ook dat het verloop van de crisis dat zou toela-
ten. Maar door de huidige coronaontwikkelingen, waarbij golven elkaar opvolgen, 
weet de overheid niet wat er nog zal gebeuren. Misschien komen er dus een rui-
mere NOW 4 en additionele maatregelen omdat de bedrijven uitgeput raken en 

geen omzet kunnen draaien.  
 
Sectoren die ondersteund worden door de NOW 
 
Niet alle sectoren worden in Nederland even hard getroffen. De hightechbedrijven 
in onder meer Eindhoven blijven probleemloos draaien en liggen niet wakker van 
deze crisis, ook al heerste er aanvankelijk angst dat men door een algemene slui-
ting in andere landen niets meer kon exporteren. Die vrees bleek ongegrond. An-
dere sectoren ondervinden wel problemen van bijvoorbeeld de maatregelen in 
Duitsland. 
 
Ton Wilthagen toont een top-15 van de sectoren die wel hard werden getroffen, de 
sectoren met het hoogste aandeel banen dat ondersteund moest worden door NOW 
1 en NOW 2. Uit het aantal subsidieaanvragen blijkt dat men grote problemen heeft 
in de luchtvaart, de reissector, de horeca, cultuur, sport en recreatie, het perso-
nenvervoer en openbaar vervoer. De vraag is of de problemen in deze sectoren 
alleen aan de lockdown en de coronacrisis zijn te wijten. De luchtvaart en misschien 
ook de reissector stonden al onder druk van de milieu- en duurzaamheidsnormen. 
De samenloop van de coronacrisis met andere economische drijvende krachten 
moet men daarom zeker in de gaten houden. 
 
Succes van de maatregel 
 

Hoe succesvol deze steunmaatregelen zijn, weet men nu nog niet. Daarvoor is ook 
een ingewikkeld onderzoek nodig dat nu nog niet kan worden uitgevoerd. 
 
Volgens Ton Wilthagen heerst in Nederland het algemene gevoel dat dit een heel 
zware en ongekende crisis is, die heel veel mensen en bedrijven treft. Toch doet 

Nederland het nog steeds goed en staat het in de werkloosheidscijfers met 4,5 
procent onderaan in Europa. Voor België is dat bijvoorbeeld 5,5 procent. Dat heeft 
absoluut te maken met de overheidssteun, die vele miljarden euro’s kost, al kan 
men niet bewijzen dat alleen dat de reden is van die lage cijfers. 

 
Eurofound, de Europese stichting ter verbetering van de levens- en arbeidsom-
standigheden, vergelijkt in haar covidmonitor bepaalde periodes in verschillende 
landen. Na Zweden blijkt Nederland het land te zijn waar de minste werknemers 
hun baan hebben verloren na de corona-uitbraak.  

 
Daarnaast valt op dat men in Nederland het laagste aantal faillissementen sinds 
20 jaar telt. Dat is volgens Ton Wilthagen zeker een effect van de enorme financiële 
steun.  

 
Nederland had voor de uitbraak van COVID-19 al een zeer lage werkloosheidsgraad 
en kampte met een grote krapte op de arbeidsmarkt. De aard van de banen is 
altijd wel een punt in de vergelijking met andere landen. Heel veel banen zijn 
flexibele of deeltijdse banen en de jonge flexwerkers zijn wel erg geraakt door de 

crisis. Dit kan een littekeneffect op hun toekomst hebben, want het effect van 
baanverlies op jonge leeftijd kan langere tijd duren. 
 
Hoelang wordt de NOW-ondersteuning volgehouden? Ton Wilthagen verwijst naar 

de Nederlandse minister van Financiën die bij het begin van de crisis gezegd heeft 
dat Nederland heel diepe zakken heeft. Nederland had een gezonde begroting en 
heeft een triple A-rating, waardoor het een deel van het geld vlot kan lenen. 
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Nederland kan veel hebben, maar er komt een moment dat de steun verdwijnt. De 

planbureaus houden in alle scenario’s rekening met reorganisaties, ontslagen, fail-
lissementen en een stijgende werkloosheid tot 6 procent. In het slechtste scenario 
zal dat zelfs tot 8 procent zijn. Als de overheid vasthoudt aan de NOW tot iedereen 
gevaccineerd is en als daarna de economische activiteit meteen weer naar het 

hoogste niveau stijgt, zullen de gevolgen misschien meevallen, al is dat niet de 
verwachting. Net als het coronavirus afneemt, zal het economischewerkloosheids-
virus waarschijnlijk toenemen. 
 
Nederland heeft geen sterke infrastructuur voor werk-naar-werkondersteuning, 
waar Ludo Struyven naar verwees, zeker niet intersectoraal. Men gaat ervan uit 
dat dat niet hoeft als men een gezonde arbeidsmarkt heeft en mensen goed opleidt. 
De sectoren hebben weinig zin om te betalen voor omscholing naar andere sectoren. 
Ton Wilthagen vindt dat een misvatting. Dat probleem speelt nu in Nederland, er 
zijn weinig instrumenten om mensen bij een omscholing te ondersteunen. 

2. Vragen en opmerkingen van de leden 

Tussenkomst van Imade Annouri 
 
Imade Annouri meent dat uit de grafieken van professor Ludo Struyven heel dui-
delijk blijkt dat er zich in de horeca een drama voltrekt. De spreker vergeleek de 
huidige crisis met die van 2008, al ziet het er op jobniveau nu wel beter uit. Ton 
Wilthagen verwijst echter naar de klap die na het coronavirus nog moet komen, 

want dan vallen de steunmaatregelen weg. Zijn er op dat vlak al prognoses en 
cijfers? Hoe kan men die klap opvangen?  
 
Ludo Struyven ging ook dieper in op de activerende aanpak en de verschillende 
fases. Kan hij de tijdelijke terbeschikkingstelling en het terugvalrecht in de derde 
fase nog verduidelijken? Hoe gaat dat juist in zijn werk? Werknemers die zich om-
scholen om de overstap naar een ander bedrijf te maken, krijgen niet altijd de 
garantie dat ze daar aan de slag kunnen. Als dat niet lukt, kunnen ze dan op hun 
huidige job terugvallen? Hoe ziet Ludo Struyven het matchmakersysteem in geval 

van een reallocatie?  
 
Imade Annouri is tevreden met de inzichten die Ton Wilthagen met de commissie 
deelt. In NOW 1 vergoedde de Nederlandse overheid 90 procent van de loonkosten. 

Maar in de praktijk bleek soms dat horecamedewerkers terugvielen op 65 procent 
van hun loon. Kan de spreker dit verder verduidelijken? Het is wel een goede zaak 
dat ook de flexmedewerkers worden beschermd. 
 
Volgens Ton Wilthagen konden werkgevers in NOW 2 snel een bepaald bedrag uit-

betaald krijgen, waarbij men achteraf berekende of ze dit deels moesten terug-
storten. Hoeveel procent van de ondernemingen moest dit doen? In Vlaanderen 
waren er veel debatten over mensen die onterecht steunmaatregelen hebben aan-
gevraagd. Hoe is de situatie in Nederland?  

 
Hoe denkt men in Nederland over de destructieve kracht van de crisis op de ar-
beidsmarkt en de economie nadat het virus zal verdwenen zijn? Werd al nagedacht 
over de sectoren die men extra wil ondersteunen? Never waste a good crisis, zegt 
men. Hoe wil de overheid de arbeidsmarkt en economie in de juiste richting laten 

evolueren, bijvoorbeeld richting meer duurzame jobs?  
 
Tussenkomst van Tom Ongena 
 

Tom Ongena vraagt Ton Wilthagen om de inspanningsverbintenis voor werkgevers 
die in NOW 2 en NOW 3 stappen te verduidelijken. Ze moeten ontslagen werkne-
mers helpen om zich om te scholen en bijstaan bij werk-naar-werktransities. Daar 
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was in NOW 1 nog geen sprake van. Ook in Vlaanderen stelt men zich de vraag 

hoe men ervoor kan zorgen dat tijdelijke werkloosheid geen passieve periode of 
verliesperiode wordt. Dat kan bijvoorbeeld door een opleiding of omscholing. Is er 
aan de inspanningsverbintenis een sanctie verbonden? Heeft men de garantie dat 
die periode goed wordt gebruikt om mensen om of bij te scholen?  

 
Tussenkomst van Axel Ronse 
 
Volgens Axel Ronse wil de conceptnota ertoe bijdragen gezonde bedrijven door de 
crisis te helpen en vermijden dat mensen in langdurige werkloosheid terechtko-
men. De periode van tijdelijke werkloosheid zou op een zinvolle, nuttige manier 
moeten worden overbrugd. De Nederlandse NOW kan als inspiratie dienen. De 
Vlaamse minister van Werk levert vandaag al uitzonderlijke inspanningen om men-
sen richting opleidingen en stages te krijgen, maar de resultaten blijven vrij be-
scheiden. Zou Ludo Struyven ook in Vlaanderen een NOW-variant willen invoeren?  
 
Hoe ziet hij in Vlaanderen het matchmakingproces verlopen, en dan vooral op in-
tersectoraal vlak? Wat kan daaraan nog worden verbeterd?  
 
Het lid vraagt aan Ton Wilthagen of hij zicht heeft op de types opleidingen die 
worden aangeboden door de werkgevers die een NOW-subsidie genieten. Als die 
inspanningsverbintenis iets oplevert, is het een goed systeem dat werknemers 
competitief houdt tijdens de crisis.  
 
Heeft Nederland intussen meer ambitie om intersectorale omscholingen aan te bieden? 
 
Onderneemster Katrien Vermeire heeft Axel Ronse ervan overtuigd dat ook Vlaanderen 
nood heeft aan een NOW-variant. Daarom staat dit ook in de conceptnota van de 

N-VA-fractie. Toch vreest hij er ook voor dat ondernemingen die al voor de crisis 
ongezond waren op deze manier subsidies zullen krijgen en dat helikoptergeld voor 
uitstel van executie zorgt. Kan de maatregel ervoor zorgen dat ontslagen werkne-
mers weerbaarder op de arbeidsmarkt komen? 
 

Tussenkomst van Caroline Gennez 
 
Caroline Gennez sluit zich aan bij de vraag van Tom Ongena over de inspanningsver-
plichting in de NOW om scholing of ondersteuning in werk-naar-werktransities aan 

te bieden. Hoe ziet die er concreet uit, hoe wordt die opgevolgd en gesanctioneerd?  
 
Hoe ziet Ludo Struyven de rol van de gewesten in wat hij omschrijft als het gericht 
en overlegd aanbod in het huidige of in een ander bedrijf? De professor pleit voor 
maatwerk en dat is volgens het lid evident in de aanpak om tijdelijk werklozen te 

activeren. Op die manier worden hun kansen op de arbeidsmarkt ook in een vol-
gende fase versterkt.  
 
Het lid roept op om de goede elementen uit het systeem van tijdelijke werkloosheid 

met het Nederlandse systeem te matchen en geen ongelijke zaken met elkaar te 
vergelijken. De NOW is toch vooral een crisismaatregel om de omzetdaling van 
bedrijven te compenseren in sectoren die moeten sluiten en om er op korte termijn 
voor te zorgen dat mensen niet werkloos worden, terwijl het oudere Belgische stel-
sel van tijdelijke werkloosheid vooral bedoeld is om tijdens een periode van aan-

toonbare overmacht mensen in dienst te houden, hen van een inkomen te 
verzekeren en tegelijk de loonkosten van de bedrijven te compenseren. De uitda-
ging is om de voordelen van beide systemen met elkaar te matchen.  
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Tussenkomst van Robrecht Bothuyne 

 
Robrecht Bothuyne vindt het voorstel van de activerende aanpak van tijdelijke 
werkloosheid van Ludo Struyven goed. Een getrapt model met verschillende types 
activering sluit het best aan bij de arbeidsmarkt. Hoe wil de spreker dat operatio-

neel maken? Wie krijgt welke rol in welke fase?  
 
Robrecht Bothuyne wijst erop dat tijdelijk werklozen nog altijd een werknemers-
statuut hebben. Ze worden dus niet gevat door het federale normatieve kader, 
waar werklozen wel onder vallen. Hoe ziet Ludo Struyven dit juist? 
 
In Vlaanderen kent men, naast de tijdelijke werkloosheid, ook een ondersteuning 
van ondernemers en zelfstandigen bij omzetverlies. Robrecht Bothuyne vraagt aan 
Ton Wilthagen wat er, naast de NOW, in Nederland nog bestaat om bedrijven in 
deze crisis financieel te ondersteunen.  
 
In Vlaanderen zoekt men vooral naar een activerende aanpak van werknemers die 
getroffen werden door een verminderde omzet of activiteit binnen het bedrijf. Op-
leiding en vorming zijn daar een cruciaal onderdeel van. Hoeveel werknemers uit 
bedrijven die een NOW-subsidie krijgen, volgen een opleiding? Wordt er in oplei-
ding geïnvesteerd? Welk type opleidingen zijn dat en wie betaalt ze?  
 
De NOW zorgt ervoor dat werknemers actief kunnen blijven binnen het bedrijf, ook 
al staat de omzet heel zwaar onder druk. Dat heeft er onder andere voor gezorgd 
dat Nederlandse bedrijven op de Vlaamse markt actief zijn geworden. Robrecht 
Bothuyne kan zich niet van de indruk ontdoen dat het eigenlijk over staatssteun 
gaat die potentieel marktverstorend kan zijn. Als de overheid in een crisis zoals de 
huidige de activiteiten stillegt, vindt hij dat wel te rechtvaardigen. Als men later in 

een echte economische crisis terechtkomt, zoals de bankencrisis er een was, kan 
de NOW-maatregel dan toegepast worden zonder dat het illegale staatssteun wordt 
en marktverstorend werkt, zowel in de Nederlandse als internationale context? Het 
lid maakt de bedenking dat in Nederland bedrijven die het slecht doen en daardoor 
sneller een omzetdaling krijgen, ook meer steun krijgen. Dat kan niet de bedoeling 

zijn van een goedwerkende markteconomie. 

3. Antwoorden 

Antwoord van professor Ludo Struyven  
 
Ludo Struyven meent dat men de toekomst nu moeilijk in één scenario kan vatten. 
Op basis van de huidige gegevens ziet hij wel een crisis met twee gezichten. Er 
zijn een aantal klassieke gebruikers van de technische werkloosheid en dat zijn 

niet toevallig de industriesectoren, waarvoor dit systeem oorspronkelijk werd uit-
gedacht. Deze sectoren hebben zich redelijk snel herpakt, maar ze zijn erg afhan-
kelijk van een internationale context, van toelevering, export en klanten.  
 

De spreker verwijst als voorbeeld naar een belangrijk Belgisch bedrijf dat in de 
autonijverheid actief is. Daar was voor de coronacrisis begon al een reorganisatie 
aan de gang. Het bedrijf heeft de coronacrisis aangegrepen om drastisch in het 
personeelsbestand te snijden. Enkele maanden later had het echter al opnieuw men-
sen nodig. In deze coronacontext is het niet alleen moeilijk om goede keuzes te 

maken, men kan ook moeilijk voorspellen wat er nog zal gebeuren. Ludo Struyven 
denkt dat andere, nieuwere sectoren – zoals de handel, sport- en amusementssec-
tor, waarin er nu een hoge technische werkloosheid is – snel opnieuw zullen opve-
ren na de opheffing van de zware beperkingen. Die sectoren zijn veel meer gericht 

op de binnenlandse vraag en consumptie. Wel blijft de vraag of er op de aanbod-
schok nog een vraagschok zal volgen. 
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De verschillende types van activerende aanpak die hij voorstelde, zou de spreker 

niet direct als fases omschrijven. Bij de tijdelijke terbeschikkingstelling of detache-
ring is het belangrijk de nodige garanties in te bouwen en dit niet te gebruiken om 
werknemers richting exit te sturen. Het recht om terug te keren naar de vroegere 
werkplaats, niet noodzakelijk naar dezelfde functie, moet worden meegenomen.  

 
Het matchmakersysteem treedt vooral in werking, in het derde en vierde type, als 
er een andere werkgever in zicht komt. Men moet detecteren wie die potentiële 
werkgevers zijn en welke noden ze hebben. Dit kan niet top-down gebeuren of uit 
data worden afgeleid, het moet op het terrein in kaart worden gebracht. De match-
makers kunnen diverse operatoren zijn. Het beleid moet vooral inzetten op een 
regionale insteek en de lokale samenwerkingsverbanden en netwerken maximaal 
betrekken. 
 
Tijdelijke werkloosheid wegens overmacht vraagt om een uitdoofscenario. Dat is 
in dit geval afhankelijk van de verspreiding van het virus, maar men moet zich 
volgens Ludo Struyven ook vragen stellen bij tijdelijke werkloosheid wegens eco-
nomische redenen. Kan men ook die niet meer activerend of dynamisch maken? 
Zo biedt men in de bouwsector bij tijdelijke werkloosheid wegens weerverlet al 
winteropleidingen aan. Wat men in elk geval moet vermijden, is een situatie waarin 
dezelfde werknemers jaar in jaar uit langdurig met (al dan niet deeltijdse) econo-
mische werkloosheid worden geconfronteerd. Daar staan nu wel beperkingen op, 
maar misschien moeten die worden herbekeken en moet worden nagegaan wan-
neer er activeringsmaatregelen worden genomen. 
 
Het omscholingsaanbod moet samen met de huidige werkgever worden bekeken. 
In een vroeg stadium van tijdelijke werkloosheid kan het niet de bedoeling zijn dat 
men die beslissing volledig bij de werknemer legt. Dat sluit ook aan bij de vraag 

naar de operationalisering van de getrapte aanpak van activering. Als de tijdelijke 
werkloosheid langer duurt, zullen naast de huidige werkgever ook andere actoren 
belangrijker worden. Ludo Struyven pleit ervoor om een graduele modaliteit in 
functie van de duurtijd van tijdelijke werkloosheid in te bouwen.  
 

Volgens de spreker kan men naarmate de werkloosheid langer duurt, meer ver-
plichtend optreden tegenover de werknemer. Het federale normatieve kader biedt 
in dat geval een opportuniteit om dat te regelen, door er een categorie aan toe te 
voegen. 

 
Antwoord van professor Ton Wilthagen 
 
Ton Willthagen antwoordt eerst op de vragen over de vergoeding op basis van de 
loonkosten. Hoe komt het dat de Nederlandse overheid 90 procent van de loon-

kosten vergoedde, maar dat horecazaken maar 65 procent kregen? Dat heeft onder 
andere te maken met het incidenteel loon. Is dat wel of niet betaald, en wanneer 
is dat betaald? Dat er minder flexkrachten werden ingezet dan gepland, kan ook 
een rol spelen. In de horeca zijn de lonen ook zelden hoger dan het gemaximali-

seerde loon. De facto is die 90 procent daarom bijna nooit 90 procent, het is vaak 
veel minder.  
 
Uit de naberekeningen bleek dat 60 procent van de bedrijven die steun hadden 
gevraagd een deel ervan of alles moest terugbetalen. De systematiek was: het 

bedrijf vraagt steun en krijgt die snel, er is geen tijd om de voorwaarden te onder-
zoeken. Het systeem werd heel snel opgezet en de subsidie heel snel betaald. Het 
eigenlijke bedrag werd later berekend en dan komen er veel correcties. Er waren 
ook wisselende en seizoensgebonden activiteiten in die periode van steun en dat 

kan leiden tot de facto minder dan 90 procent subsidie.  
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Mensen deden tijdens de financiële crisis een beroep op de deeltijd-WW. Als ze na 

de crisis werkloos werden, hadden ze al een gedeelte van hun recht opgebruikt. 
Dat is tijdens deze crisis niet het geval, er is geen relatie met de werkloosheids-
voorziening. 
 

Over de inspanningsverplichting en scholing is nog weinig geweten. Men weet niet 
hoeveel bedrijven een inspanning hebben gedaan en wat het UWV heeft helpen 
opzetten voor werknemers. Daarvoor is het te vroeg. De werknemers blijven in 
hun bedrijven en sectoren zitten zolang dat kan. Men zou kunnen stellen dat wie 
werkloos wordt of dreigt te worden acuut naar een andere sector moet, maar dat 
dreigt een heel inefficiënte operatie te worden. Dan zitten de restaurants straks 
misschien zonder kok, terwijl ze die al moeilijk vonden voor de crisis. Er wordt 
omzichtig mee omgegaan. De mensen staan zelf niet onmiddellijk te springen voor 
een carrièreswitch. Zo zitten de Nederlandse werknemers ook niet in elkaar.  
 
Een werknemer kan zichzelf in de periode van tijdelijke werkloosheid wel verder 
ontwikkelen voor dezelfde functie of hij kan bijvoorbeeld zijn soft skills bijschaven. 
In Noord-Brabant zag Ton Wilthagen daar twee problemen mee. Ten eerste zijn er 
de kosten en toegankelijkheid om dit zelf te doen als de werkgever het niet aan-
biedt of niet wil betalen of als men flexwerker is of een zelfstandige zonder perso-
neel. Ten tweede is er het gebrek aan een geschikte ruimte. Ton Wilthagen heeft 
zelf mee een website opgezet, brabantleert.nl. Die biedt via modules allerlei scho-
ling aan tegen een lage prijs of gratis. De leveranciers van scholing werden bij 
elkaar gebracht en de universiteiten zetten er goede cursussen op. Men leert online 
op eigen tempo, zonder grote kosten en de provincie financiert. Men kiest zelf wat 
men leert, zonder dat men van werk hoeft te veranderen. Dit is nog niet in heel 
Nederland ingevoerd, maar het is wel een resultaat van de crisis. 
 

Verder kunnen bedrijven gratis loopbaan- en scholingsadvies aanvragen voor hun 
werknemers via particuliere bureaus. Die regeling was ontzettend snel uitverkocht. 
Nederland heeft een heleboel intermediairen die de aanvraag regelen, voor hen is 
dat business. De behoefte aan oriëntering is dus groot. De grote transitie van werk-
naar-werk is er nog niet, maar die komt nog. Dat zal noodzakelijkerwijs plaatsvin-

den in de arbeidsmarktregio’s, Nederland heeft er 35. Die zijn bottom-up ontstaan 
en de UWV heeft dat overgenomen. Tilburg ligt bijvoorbeeld in de arbeidsmarktre-
gio Midpoint, Eindhoven in de regio Brainport. Daar moeten die transities plaats-
vinden, ook al zijn de arbeidsmarkten niet uitsluitend regionaal. De 

verhuisbereidheid in Nederland is laag. Het is een klein land met een goede infra-
structuur, een eventueel tijdelijke baan is zeker geen reden om te verhuizen. De 
middengeschoolden willen zich doorgaans maximum 40 kilometer verplaatsen om 
te werken.  
 

De werk-naar-werkmobiliteit gebeurt in samenwerking met allerlei partijen in de 
regio. Regio’s zoals Eindhoven zijn de afgelopen maanden heel sterk geworden in 
het voeren van een regionaal arbeidsmarktbeleid. Ton Wilthagen staat verschil-
lende regio’s daarin bij.  

 
De arbeidsmarktregio’s hebben geen status in de Nederlandse Grondwet – er zijn 
gemeenten, provincies, waterschappen en het rijk – maar ze zijn wel cruciaal in 
deze crisis. De overheid wil de mobiliteit nu opkrikken en zou mobiliteitsteams 
instellen voor de regio’s. Maar toen was het weer niet duidelijk wie de regio’s pre-

cies zijn. De systemen die al bestonden, worden nu versterkt. Waarschijnlijk zijn 
de regio’s te klein qua capaciteit om de transities te faciliteren; dat werd nog nooit 
uitgezocht en voorbereid. In de vorige crisis werd het UWV wel omgedoopt tot 
mobiliteitscentrum. Maar dat was meer façade, het werd nooit echt uitgebouwd.  

 
Nu zijn er de mobiliteitsteams. De mobiliteit hangt nu af van de regio’s en hoe goed 
ze zijn voorbereid. Ton Wilthagen deed in Zuid-Nederland navraag over wat de 
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regio’s hebben geleerd uit de financiële crisis. Uit de laatste navraag bij een regio 

– drie weken voor de coronacrisis – bleek dat lang niet alles op orde was. Dat moet 
men nu verder uitvoeren. 
 
Moeten de sectoren niet de transitie maken naar een ander type werkgelegenheid? 

In Amsterdam is de crisis zeer groot. Dat komt vooral doordat de stad zeer sterk 
is in events, creatieve beroepen, musea en internationaal toerisme. Amsterdam 
kan, maar wil ook niet terug naar die situatie. Amsterdam wil geen wiet- of hasj-
toerisme meer. In de eerste maanden van de crisis, het beruchte tweede kwartaal 
van 2020, verloor de stad 1,3 miljard euro per maand omdat er zoveel sectoren 
onder de crisis lijden. Amsterdam wil nu andere sectoren. Andere regio’s zullen dat 
enkel doen als het noodzakelijk is. Het wordt volgens Ton Wilthagen hoe dan ook 
een transformatie naar digitale en duurzaamheidssectoren. Iedereen lijkt het eens 
dat de toekomst een duurzame en digitale economie is. Amsterdam was daar al 
sterk in, het wil bijvoorbeeld alle woningen verduurzamen in de hele stad. Maar 
vooralsnog is er nog geen massale verschuiving tussen sectoren. 
 
Houdt men geen dor hout in stand met de NOW? Dat is een bekend argument. Er 
zijn twee argumenten tegen dit soort maatregelen, ook tegen de tijdelijke werk-
loosheid: ze verlagen de productiviteit en houden ongezonde bedrijven in stand. 
Dat gold inderdaad ooit maar in deze tijden van rationalisering, efficiëntie en ‘lean 
and mean’ ligt dat volgens de spreker anders. Er zijn in België en Nederland weinig 
bedrijven die puur dor hout zijn, anders zouden ze niet meer bestaan. De concur-
rentie is moordend en de ontwikkelingen gaan erg snel. De theoretische invalshoek 
van dor hout maakt niet meer zo’n indruk. Het productiviteitsverlies neemt men 
even voor lief. Duitsland heeft dat ook altijd gedaan met zijn Kurzarbeit. 
 
Ton Wilthagen komt daarbij aan de vraag over staatssteun. Nederland zal de NOW 

afschaffen zodra het kan. De noodmaatregel wordt niet de nieuwe Nederlandse aan-
pak, want dat zou inderdaad een soort concurrentievervalsing zijn. Nederland is op 
dat vlak roomser dan de paus en durft dat eigenlijk niet. Het denkt dat Frankrijk en 
Italië dat doen, maar België beconcurreren met de NOW in de komende jaren, dat 
is het laatste wat Nederland zou willen. De NOW is een exceptionele maatregel in 

alle opzichten. 
 
Er wordt al heel lang gesproken over intersectorale samenwerking. De ambitie is 
er en sommige regio’s hebben dat al georganiseerd, in Limburg bijvoorbeeld wer-

ken de technische sectoren samen met de regio’s. Ze kunnen helpen om de inter-
sectorale mobiliteit aan te moedigen. Er wordt soms gepleit voor één nationaal 
scholingsfonds, maar dat doet men niet. Besparen op sectorale middelen voor 
scholing en ontwikkeling is slecht voor de intersectorale mobiliteit. Er zijn wel an-
dere ontwikkelingen, zo is er een eerste stap gezet voor de individuele leerreke-

ning. De STAP-regeling is per 1 januari 2021 ingevoerd voor mensen in een 
kwetsbare positie.  
 
De bedoeling is dat alle Nederlanders op termijn recht op een individuele leerreke-

ning krijgen. Nederland zit dus volop in de transitie naar een systeem van levens-
lang ontwikkelen. Het had de leerrekening liever nu al klaar gehad, net als het 
werk-naar-werksysteem en andere zaken. Er wordt heel goed gekeken naar het 
Competentsysteem van VDAB. Ook Nederland wil skills kunnen matchen. 
 

Nederlandse bedrijven krijgen, naast de NOW-subsidies, vergoedingen voor vaste 
lasten. Zo is btw betalen bijvoorbeeld uitgesteld. Later moeten de bedrijven dat 
wel terugbetalen, zo gaat dat in Nederland, en dat zal lastig worden. Er is een heel 
groot vangnet naast de NOW, maar alles is tijdelijk.  

 
Ton Wilthagen verwijst tot slot naar de bijkomende informatie over de NOW die hij 
aan de commissie heeft bezorgd. Uiteindelijk zal Nederland de balans opmaken, 
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het effect berekenen en zien of het voor herhaling vatbaar is. Het is een buitenge-

wone noodingreep, geen blijvende maatregel. 

II. Hoorzitting met vertegenwoordigers van de evenementen-

sector, UNIZO, Voka, ACV en ABVV 

1. Inleidende uiteenzettingen 

1.1. Bruno Schaubroeck, Event Confederation, en Katrien Vermeire, Sound of Silence 

Situatie in de sector 
 
Bruno Schaubroeck, woordvoerder van Event Confederation, stelt dat de eventsec-
tor in het nauw zit en helaas nog niet in de NOW. De sector telt ongeveer driedui-
zend bedrijven met een veertigduizend vaste werknemers en een veertigduizend 
freelancers, in Nederland zijn dat de ZZP’s, de zelfstandigen zonder personeel. Er 
zijn ongeveer 70.000 evenementen per jaar, of tweehonderd per dag. Dat zijn 
grote en kleine events. De grote festivals zijn enorm gemediatiseerd, maar uiter-
aard zijn er veel meer onbekende events: productlancering, learnings, bedrijven 

die skills leren aan stakeholders. 70 procent van de bedrijven zijn Vlaamse kmo’s. 
Ze hebben geen uniforme NACE-codes en geen paritair comité.  
 
Ze staan niet in de huidige statistieken maar zijn kerngezond. Het is een economi-

sche sector die groter is dan de landbouw, de voorziene groei voor het afgelopen 
jaar was 10 procent voor het derde jaar op rij. Heel veel van wat men ziet, is 
eventgebonden. Op social media ziet men content die vaak in een eventomgeving 
is gemaakt, denk aan de filmpjes op Facebook of Instagram. 
 

75 procent van de bedrijven in de sector heeft minder dan vijf werknemers. De 
grootste werkgever heeft net geen tweehonderd werknemers. Dat is Stageco, het 
wereldberoemde podiumbedrijf, met 180 werknemers.  
 

In Nederland ligt de grens op een omzetverlies van 30 procent om van de NOW-
maatregel te kunnen gebruikmaken. De bedrijven die in aanmerking komen, zijn 
nu al gekend tot juni 2021. Ze moeten een relatief klein omzetverlies aantonen om 
maatregelen te krijgen tot juni 2021. In België ligt de sector sinds 13 maart 2020 
volledig stil met een gemiddeld omzetverlies van 90 procent. De sector heeft mo-

menteel geen enkele zekerheid.  
 
Menselijk kapitaal 
 

Het personeel is absoluut het human capital van de sector. De bedrijven bestaan 
natuurlijk deels uit magazijn, materiaal en vrachtwagens maar er wordt vooral 
hard gewerkt door de mensen. De mensen en het materiaal maken het evenement. 
Geen enkel evenement, festival of beurs bouwt zichzelf, dat doet een leger van 
mensen die één welbepaald resultaat willen neerzetten. Dat gebeurt nu bijvoor-

beeld voor de vaccinatiecentra, de sector zet daar volledig zijn schouders onder. 
 
Het menselijk kapitaal is volgens Bruno Schaubroeck bijzonder aantrekkelijk. 
Weekend- en avondwerk zijn standaard, weekends bestaan niet, seizoenen even-

min. De werknemers zijn bijzonder oplossingsgericht en leergierig. Ze hebben heel 
vaak een enorme bagage, zijn multi-inzetbaar en vaak taalvaardig. Ze werken sa-
men voor het resultaat, de neuzen in dezelfde richting, tot de deuren opengaan. 
 
Het zal niet verbazen dat de laatste maanden, al voor de zomer, de interim- en 
outplacementkantoren, de headhunters enzovoort de waarde van de medewerkers 
van de sector hebben ingezien. Ze zijn de werknemers uit de sector aan het halen. 
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Interimkantoren hebben werkelijk campagnes gevoerd om hen aan te trekken en 

aan werk te helpen. Die sectoren zijn dus wel overtuigd van de toegevoegde 
waarde van die werknemers. De eventsector kan niet op tegen de verloning en 
werkuren van de zware industrie. De troeven van de sector waren de onderliggende 
solidariteit, de variatie in het werk, de mogelijkheid om snel door te groeien, een 

enorme loyaliteit en vooral het gevoel deel uit te maken van een groter geheel met 
een heel snel resultaat. ’s Morgens begon men op te bouwen en ’s avonds zette 
men een evenement neer. Die factoren maakten dat vele mensen in de sector de 
lange werkdagen en uren er gewoon bijnamen. Velen hadden en hebben nog 
steeds gewoon goesting om te werken, ze willen gewoon aan het werk. 
 
Momenteel nemen veel medewerkers afscheid van de sector. Ze moeten hun huis 
afbetalen, hun gezin onderhouden, ze hebben geen perspectief en zitten al te lang 
thuis. Velen vonden ander werk, ze leggen zonnepanelen, graven zwembaden of 
gaan in de industrie aan de slag als onderhoudstechnieker en zijn daar zeer gewild. 
Als tijdelijk werkloze 70 procent van het loon overhouden, is problematisch, vooral 
omdat het al zo lang duurt. De werknemers van de eventsector hebben de eerste 
twee, drie maanden niet geklaagd, maar ondertussen is men negen maanden ver-
der en is er nog geen perspectief. Ze stonden onder zware druk.  
 
Verandering is nodig 
 
Er moet volgens de spreker nu echt verandering komen. Ongeveer 75 procent van 
de eventbedrijven heeft minder dan vijf vte’s in dienst. Als er twee medewerkers 
vertrekken, zijn ze een groot menselijk kapitaal kwijt. De waarde van het bedrijf 
valt dan eigenlijk terug op de afschrijving van het materiaal en de vrachtwagens. 
Het zijn de medewerkers die daarmee aan de slag gaan. Het recht op werk is ver-
dwenen en dat komt zeer hard aan bij vele mensen.  

 
Door de NOW-regeling loopt de sector een enorme strategische achterstand op ten 
opzichte van Nederland. De NOW zou zeker voor een deel van de sector een op-
lossing zijn. De medewerkers van een technisch bedrijf in Nederland komen ’s 
morgens bijeen, drinken een kop koffie en overlopen wat er die dag kan gebeuren. 

Ze kunnen oud materiaal herstellen, kunnen innovaties doen, skills bijwerken, met 
de lichttafel werken, tekenprogramma’s onder de knie krijgen enzovoort. Ze over-
leggen, werken samen en innoveren. In België zien die mensen elkaar al tien 
maanden niet, er is geen sociaal contact, geen gemeenschappelijk project. De be-

drijfsleider loopt alleen rond in zijn magazijn. De sector vraagt om nu zo snel mo-
gelijk te schakelen en actie te ondernemen.  
 
Als de horeca weer open mag, zullen de ondernemers binnen de 72 uur hun zaak 
openen. Diezelfde avond zal er geld in de kassa zitten en is het bedrijf weer opge-

start. Als de eventsector groen licht krijgt, duurt het twee tot drie maanden voor-
aleer ze weer aan het werk kunnen. Als bedrijven vandaag opnieuw mogen starten, 
is er morgen geen evenement. Er moet eerst een briefing komen, die moet naar het 
agentschap, het agentschap moet zijn leveranciers contacteren, het concept moet 

worden uitgeschreven, ze moeten die opdracht binnenhalen en dan gaat het evene-
ment door. Als de overheid nu beslist welke evenementen kunnen doorgaan, neemt 
de voorbereiding daarvan nog minstens twee tot drie maanden in beslag. Voor grote 
projecten is dat zelfs zes maanden tot een jaar. Dat is een enorm probleem. 
 

De sector zou zogezegd snel weer opveren, maar dat is totaal niet waar. Dat klopt 
voor de horeca en voor enkele kleine spelers in het veld, maar niet voor de hele 
sector. Ze zullen snel aan het werk kunnen – zoals nu met de vaccinatiecentra – 
maar niet in een rendabele eventsector. In 2020 is de sector stilgelegd in het voor-

jaar, er is geen zomer of najaar geweest. In 2021 is het voorjaar alweer geschrapt. 
Het zal zeker duren tot 2022 voor de sector een volledig jaar kan draaien. Voor de 
sector – het zal de politici misschien teleurstellen – maakt het eigenlijk niet uit wat 
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er op het podium gebeurt. Een productpresentatie voor een grasmachine in de 

lente, een artiest in de zomer, een wetenschappelijk congres in het najaar, dat is 
allemaal dezelfde job. De bedrijven in de sector willen werken, en ze doen dat 
minstens tweehonderd keer per dag in België alleen al.  
 

Als er nu groen licht komt, duurt het tot Pasen 2021 vooraleer men aan het werk 
kan. Dan zullen de medewerkers al veertien maanden thuis zitten. Bruno 
Schaubroeck vraagt om na te denken over een uitzonderingsmaatregel voor de 
sector. De overheid moet durven te overwegen om – vanaf 1 februari 2021 en tot 
70 procent van de bevolking gevaccineerd is – de medewerkers van eventbedrij-
ven, met een omzetverlies van bijvoorbeeld 70 procent, een gelimiteerd aantal da-
gen te laten werken, bijvoorbeeld honderd dagen. Zo kunnen ze terug naar hun 
bedrijf gaan en het klaarmaken voor een nieuwe opstart. Dat zou een heel goede 
maatregel zijn om de mensen terug te verzamelen rond de identiteit van het bedrijf.  
 
Voor de opbouw van de vaccinatiecentra zou dat betekenen dat de personeelskos-
ten al voor 70 procent betaald zijn, want de overheid betaalt nu al 70 procent van 
het loon om werkloos thuis te zitten. Het lijkt leuk om betaald te worden zonder te 
moeten werken, maar dat is het echt niet. Er moet nu dringend perspectief komen. 
De overheid geeft aan dat ze de sector wil steunen. Een beleid waarbij vanaf 1 
februari 2021 gedurende een bepaalde periode mag worden gewerkt, in navolging 
van de NOW, zou een zeer goede activeringsmaatregel zijn. 
 
Getuigenis van een ondernemer uit de sector 
 
Katrien Vermeire is een van de initiatiefneemsters van Sound of Silence en onder-
neemster in de eventsector. Ze doet het verhaal van bedrijven die heel graag willen 
werken. Het is voor haar het verhaal van een zaakvoerder die vecht voor haar 

bedrijf en voor een hele sector. Ze schetst het moeilijke begin van 2020 en 2021 
voor heel wat eventbedrijven en voor haar eigen bedrijf. In maart 2021 mocht ze 
haar volle agenda in de prullenmand werpen. Dat was zeer pijnlijk. Ze werkte hard, 
dag en nacht, en plots is daar die angst voor wat komen zal: het bedrijf, het pri-
véleven, alles wat men heeft opgebouwd, dreigt te verdwijnen. 

 
Het was voor de goede zaak, daar was en is iedereen het over eens. Met zijn allen 
samenkomen, dat hoorde er gewoon even niet bij. Katrien Vermeire heeft de im-
pact van corona op een mens en op een gezin van zeer dichtbij ervaren. Het leven 

van haar echtgenoot hing aan een zijden draadje, maar dat is gelukkig goed afge-
lopen. Zij begrijpt dus de noodzaak om de sector op non-actief te zetten en is 
dankbaar voor de financiële steun. Het Vlaams beschermingsmechanisme, de PMV-
leningen, de uitbreiding van de Winwinlening enzovoort gaven wat ademruimte, 
maar niet het nodige perspectief.  

 
Hello darkness, my old friend. De naam Sound of Silence is niet alleen gekozen 
voor de passende afkorting tot SOS. Het initiatief kwam er uit noodzaak, omdat 
ondernemers hun levenswerk langzaamaan dood zagen bloeden. En als er harde 

taal werd gesproken, dan was dat omdat dat het enige redmiddel was. De bedrijven 
zijn zich ervan bewust dat niet alle financiële verliezen kunnen worden gecompen-
seerd. Dat willen ze ook niet, daar zullen ze hard voor werken, zolang ze hun waar-
devolle en ervaren mensen niet verliezen. Het is nu tijd om er iets aan te doen. 
 

NOW-regeling 
 
Katrien Vermeire vergelijkt het systeem van tijdelijke werkloosheid met de nood-
kabel die een liftkooi opvangt wanneer die plots dreigt neer te storten. Dat is dus 

heel noodzakelijk. Wat het Belgische systeem vandaag doet, is de levens redden 
van de mensen in de kooi en ze vervolgens maandenlang in die kooi laten zitten. 
Waar de Vlaamse eventmedewerkers nog steeds in de kooi zitten, zijn de 
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Nederlandse allang in een andere lift gestapt dankzij de NOW-regeling, een lift die 

omhooggaat. Dit heeft grote gevolgen voor de Vlaamse eventindustrie. De voor-
sprong op de buitenlandse concurrentie slinkt zienderogen en de gigantische brain-
drain zal meer dan vijf jaar vragen om te recupereren, tenzij men nu ingrijpt. 
 

Als bedrijfsleider zou Katrien Vermeire tevreden zijn om te kunnen bijdragen aan 
de activerende aanpak van tijdelijk werklozen, omdat ze er de enorme nood toe 
ziet, omdat het nu nog moeilijker is dan tijdens de eerste lockdown en iedereen zo 
hard naar dat perspectief verlangt. De Nederlandse NOW-regeling is voor de event- 
en de reissector een ideaal redmiddel. 
 
Het NOW-stelsel vermijdt structurele werkloosheid en benadert de tijdelijke werk-
loosheid op een activerende manier. Wie zijn werk niet kan doen, wordt niet langer 
zomaar op non-actief gezet. De werkgevers krijgen de verantwoordelijkheid en het 
vertrouwen om hun medewerkers opnieuw aan het werk te zetten, inclusief nood-
zakelijke opleidingen of omscholingen. Ze kunnen iemand technisch tekenen laten 
studeren om virtuele studio’s verder op punt te zetten. Als een werkgever dit nu 
doet, in het huidige systeem, betaalt hij heel veel geld, geld dat momenteel niet 
binnenkomt, en dus staat het bedrijf stil. 
 
Door de mensen te helpen heroriënteren naar innovatie binnen de sector, draagt 
Katrien Vermeire als ondernemer actief bij aan het economische herstel. In ruil 
krijgt ze een budget om de medewerkers te betalen en bij te scholen. Door te 
kiezen voor een degressief systeem, waarbij elk kwartaal moet worden aangetoond 
dat er inspanningen zijn geleverd, blijft zij ook gemotiveerd. De druk op de econo-
mie daalt, ondernemerschap wordt gestimuleerd en mensen krijgen opnieuw een 
betekenisvolle rol in de maatschappij. 
 

Er werd al verwezen naar de opbouw van de vaccinatiecentra. De sector weet hoe 
dat moet, hoe dat efficiënt kan verlopen. Het is dus de perfecte formule om chaos 
en onzekerheid aan de toekomstige vaccinatiecentra te vermijden. Met de NOW-
regeling betaalt de overheid de medewerkers en schakelt hen meteen ook in voor 
de goede zaak. Dat is een win-winsituatie. 

 
Om nog even de nood aan deze regeling te onderstrepen, haalt de spreker aan dat 
de Nederlandse eventsector de Belgische markt actief prospecteert, en met succes. 
De Nederlandse bedrijven kunnen hun innovaties in de praktijk omzetten, onder-

zoeken en verbeteren. Hun prijs ligt lager en ze groeien. Ze gaan vooruit en de 
Belgische bedrijven zitten nog steeds in die liftkooi. Nochtans heeft men ook hier 
die innovaties klaar: digitale en hybride events staan op punt, draaiboeken om op 
een virusvrije manier samen te komen, werden ontwikkeld, crowdcontrol en pro-
cedures zoals het Event Risk Model kregen vorm. Alleen volgde daarna een abso-

lute stilte en duisternis, een gesloten markt, een klimaat van angst en een gebrek 
aan langetermijnperspectief. 
 
Katrien Vermeire roeit intussen met de riemen die ze heeft en vecht voor een toe-

komst met veilige en verantwoorde events. Ze probeert haar bedrijf te heruitvin-
den en de medewerkers te motiveren. Ze onderhandelt met banken die niet meer 
in de sector geloven. Liquiditeiten drogen op en de heropstart is nog ver weg. 
Nochtans behoort de Vlaamse eventsector tot de wereldtop, niet alleen in festivals, 
ook in -events. Vlamingen zijn bescheiden mensen. Toch is de spreker ervan over-

tuigd dat als men de expertise slim inzet, iedereen hier sterker uitkomt. 
 
Relanceplan 
 

Naast de NOW-regeling is daar ook een stevig relanceplan voor nodig. Op korte 
termijn is dat een duidelijk plan van aanpak. Men moet realistisch zijn, tot de zomer 
van 2021 gaat de omzet niet zijn wat die moet zijn. Waarom dan niet direct 
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steunmaatregelen afkondigen tot juni 2021, zoals in Nederland? Dat zou rust ge-

ven. Geen nood, de eventbedrijven zullen niet profiteren, zo zitten ze niet in elkaar. 
Ze willen niets liever dan te werken, tot de laatste cent is terugverdiend.  
 
Daarnaast willen de bedrijven meedenken aan de uitdagingen op lange termijn. 

Daarom moeten ze zich als sector beter verenigen en op de kaart zetten zoals met 
een paritair comité of NACE-codes voor de zeer specifieke activiteiten van de sec-
tor. Dat schept duidelijkheid voor de sector en voor de politiek, voor de heropstart 
en voor de toekomst. Het zet de deur open voor dialogen en maakt komaf met 
misverstanden.  
 
Om de diverse en complexe sector nog beter te begrijpen, nodigt Katrien Vermeire 
de politici uit om langs te komen en te bekijken hoe een bedrijf in de eventsector 
werkt. Ze vraag politici om de sector te vermelden, te gebruiken en te ondersteunen. 
Indien bedrijven kunnen tonen hoe ze werken, zouden beleidsmakers versteld staan 
welke passie en werkethiek daar te vinden is. Achter elk congres, elke micro, elke 
licht- en geluidinstallatie op feesten, staan de eventbedrijven. Het is tijd om in te 
grijpen en de braindrain tegen te gaan, want mensen zijn het hart van de sector.  
 
Besluit 
 
Katrien Vermeire besluit met een samenvatting. Voor de overheid is het niet een-
voudig om al die verschillende sectoren te bevatten. Federaal minister Frank 
Vandenbroucke zei in De zevende dag dat het hem wat gek lijkt om als overheid 
werknemers van bedrijven te betalen. Toch is dat exact wat de overheid nu doet. 
Alleen betaalt ze de mensen nu om thuis te zitten, inactief. De NOW-regeling acti-
veert en motiveert de werknemers van de sector en zal op lange termijn minder 
kosten, want het is een degressief systeem. Tegelijk kunnen de bedrijven in een 

hard getroffen sector er terug bovenop komen, samen met de medewerkers. Sa-
men kunnen ze de buitenlandse concurrentie aangaan.  
 
Katrien Vermeire is vandaag zeer hoopvol. De vaccins zijn er en dat geeft de maat-
schappij en de economie het broodnodige perspectief. Er wordt nu al over de 

nieuwe roaring twenties gesproken, hopelijk met een sterke eventsector die deze 
bijeenkomsten kan organiseren. Terug samenkomen en vieren, opnieuw cultuur 
beleven, nog eens reallife vergaderen. Katrien Vermeire is hoopvol en optimistisch 
van nature, ook over hoe het nu verder zal gaan. Dit alles betekent voor een event-

bedrijf vandaag perspectief. 

1.2. Philippe Van Walleghem en Joris Renard, UNIZO 

Philippe Van Walleghem, adviseur Sociale Zaken bij de studiedienst van UNIZO, 

bedankt de indieners voor de bijzonder interessante conceptnota.  
 
Context 
 

Cijfers van de ERMG gebaseerd op een enquête bij alle werkgeversorganisaties 
maken de enorme impact van corona op het bedrijfsleven duidelijk. Ze tonen onder 
andere hoe de ondernemers zelf hun omzetdaling inschatten. Er is een negatieve 
correlatie tussen het aantal werknemers en het omzetverlies. Het zal niemand ver-
bazen dat kmo’s en ZZP’s het meeste omzetverlies lijden door de crisis. Kmo’s zijn 

overigens het vaakst actief in de zwaarst getroffen sectoren. De getoonde figuur 
maakt duidelijk wat de overheidsinspanningen al hebben betekend voor de kmo’s 
en welke rol zij hebben gespeeld in de crisis tot nu toe. 
 

  



562 (2020-2021) – Nr. 2 23 

  Vlaams Parlement 

Tijdelijke werkloosheid 

 
UNIZO en de sectororganisaties zijn altijd vragende partij geweest voor een sterk 
vereenvoudigd en toegankelijk stelsel van tijdelijke werkloosheid tijdens de co-
ronacrisis. De Federale Regering is daarop ingegaan bij de beslissingen van 6 no-

vember 2020. Het stelsel is van groot belang om de crisis te kunnen overbruggen.  
 
De overheid eist van ondernemers een enorme flexibiliteit telkens de coronamaat-
regelen wijzigen, denk maar aan de strengere schoppingsmaatregelen en het slui-
ten en heropenen van de winkels, denk aan het onderscheid tussen essentiële en 
niet-essentiële sectoren. Die wisselingen en versoepelingen maken dat er snel 
moet worden geschakeld en dat flexibiliteit heel belangrijk is. Als de overheid 
strenge of logge aanvraagprocedures of voorwaarden vooropstelt om een beroep 
te kunnen doen op het stelsel van tijdelijke werkloosheid, dreigt die flexibiliteit 
verloren te gaan en dat staat haaks op elkaar. 
 
Er is een groot verschil in aanpak tussen België en Nederland. België hanteert een 
voorzichtigheidstrategie, met veel meer verplicht gesloten sectoren en bedrijven. 
Nederland daarentegen hield tot voor kort zoveel mogelijk het normale leven aan.  
 
Zolang niet iedereen gevaccineerd is, zullen bedrijven efficiënt moeten kunnen re-
ageren op wijzigende omstandigheden. Daarom was UNIZO een voorstander van 
de soepele procedure voor tijdelijke werkloosheid wegens overmacht door corona. 
Het stelsel is administratief eenvoudig, het staat open voor alle getroffen werkge-
vers. Het houdt versoepelingen in op het vlak van documentatie: één aangifte van 
ASR-scenario 5. Er wordt geen minimale aangiftetermijn vereist zoals bijvoorbeeld 
wel het geval was bij het overgangsstelsel tijdelijke werkloosheid.  
 

Tegelijk is UNIZO geen voorstander van een fundamentele hervorming van het 
stelsel tijdelijke werkloosheid wegens overmacht door corona. Maar het klopt wel 
dat men meer rekening moet houden met een meer genormaliseerde situatie en 
dat de tijdelijke werkloosheid een vrij passief systeem is. De prikkel om werkne-
mers terug te halen, is klein; er wordt misschien nogal snel een beroep op het 

stelsel gedaan. Het supplement voor de werknemer bovenop zijn werkloosheids-
uitkering zorgt voor het behoud van de koopkracht van gezinnen enerzijds, maar 
anderzijds verkleint het de prikkel om op zoek te gaan naar een andere, tijdelijke 
job. UNIZO beseft dat passieve aspect van de maatregel.  

 
NOW-regeling 
 
De uiteenzetting door de professoren over de NOW-regeling was bijzonder interes-
sant. Het Nederlandse systeem biedt inspiratie. De conceptnota haalt die voordelen 

en redenen duidelijk aan. Maar Ton Wilthagen heeft ook gewezen op een aantal 
knelpunten. De werkgevers krijgen een voorschot, maar nadien kunnen correcties 
gebeuren en veel werkgevers zullen een deel moeten terugbetalen. Dat brengt 
onzekerheid met zich mee, en daar is UNIZO beducht voor. Er zijn ook verschillen 

inzake loonkosten tussen België en Nederland.  
 
Philippe Van Walleghem suggereert de commissieleden om de bezorgdheden van 
het Nederlandse Centraal Planbureau te bekijken. Dat stelt dat dit een goede maat-
regel is op korte termijn, maar ook dat hij op langere termijn werknemers ervan 

weerhoudt om een andere job te zoeken, waardoor ze te lang in een minder pro-
ductieve baan blijven. Volgens de spreker is de kritiek op het NOW-systeem gelijk-
aardig aan die op het Belgische stelsel van tijdelijke werkloosheid.  
 

De kosten en baten van het Nederlandse systeem zullen verschillen van sector tot 
sector. De eventsector is hier duidelijk vragende partij voor. Ook in de meer indu-
striële sectoren zullen de argumenten pro-NOW zeer sterk zijn. De spreker weet 
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niet of dat het geval zal zijn in sectoren die langdurig werden gesloten zoals de 

horeca. Voor sectoren die al langer volledig dicht zijn, vormt dit namelijk een kost 
bovenop de andere kosten die ze vandaag al hebben. Zelfs een ondernemer met 
een omzetdaling van 100 procent moet nog altijd 20 procent of meer van de loon-
kosten zelf ophoesten.  

 
Voor UNIZO en haar sectoren is de NOW-regeling een heel interessant denkspoor, 
als aanvulling op het systeem van tijdelijke werkloosheid wegens overmacht door 
corona, dat vandaag bestaat. De maatregel is bijzonder interessant voor de reis-
sector, omdat die enerzijds te kampen heeft met zware omzetverliezen maar an-
derzijds wel mensen aan het werk moet houden om bijvoorbeeld reizen te 
annuleren of te verplaatsen. Daarnaast denkt de spreker aan andere sectoren, 
waaronder de brede eventsector (met inbegrip van de huwelijkssector).  
 
UNIZO kreeg daar vragen over vanuit haar sectoren. Ze vragen heel duidelijk dat, 
als er een dergelijk aanvullend systeem zou worden uitgewerkt, de werkgever nog 
altijd zelf kan kiezen voor ofwel het stelsel van de tijdelijke werkloosheid, ofwel de 
NOW, ofwel een combinatie van beide op bedrijfsniveau (geen cumul voor één 
persoon). Op die manier kan het Nederlandse stelsel meer ingezet worden voor 
kritische jobs, voor mensen die men aan boord wil houden, en het stelsel van de 
tijdelijke werkloosheid voor de andere werknemers, die men ook niet wil verliezen. 
 
Voorstellen 
 
Joris Renard, adviseur Arbeidsmarkt van UNIZO, licht enkele voorstellen van 
UNIZO om de tijdelijk werklozen te activeren, toe. Een eerste belangrijk element 
is een snelle, eventueel automatische, inschrijving bij VDAB, vanaf de eerste dag. 
Zoals de commissievoorzitter al aanhaalde, is er een mogelijk probleem met het 

federale normatieve kader, omdat de werknemers nog altijd gebonden zijn aan een 
arbeidsovereenkomst. Joris Renard zelf ziet vooral een probleem bij het ontsluiten 
van de data. Het duurt nu een tot twee maanden voor VDAB de gegevens van de 
tijdelijk werklozen ontvangt. Dat is vrij problematisch omdat VDAB dus zeer laat 
te weten komt wie in het stelsel zit en aan wie er dus een gepast aanbod, een 

opleiding bijvoorbeeld, moet worden gedaan. UNIZO denkt dat het belangrijk is om 
vanaf dag één aan sensibilisering te doen, ook voor de tijdelijk werklozen. Na tien 
dagen bijvoorbeeld, zou er overgegaan kunnen worden tot wat meer stimuleren, dus 
het actief benaderen van de tijdelijk werkloze voor het volgen van een opleiding. 

 
De data moeten volgens Joris Renard wel worden genuanceerd. Er zijn onderne-
mingen waar tijdelijk werklozen ingezet worden om tien dagen te werken waarna 
ze tien dagen tijdelijk werkloos zijn, omdat het niet mogelijk is de volledige pro-
ductie te heropstarten. UNIZO denkt dat er een sectorale analyse moet gebeuren 

en dat er samen met VDAB gezocht moet worden naar passende oplossingen en 
naar verklaringen voor de analyses van de gegevens. Wat UNIZO ook heel belang-
rijk vindt, is de betrokkenheid van werkgevers en sectoren als er dergelijke stap-
pen worden gezet.  

 
Een tweede element bij het activeren van tijdelijk werklozen, is het uitbreiden van 
de flexijobs. Het huidige toepassingskader is eerder beperkt. Door te werken met 
flexijobs zou men in principe snel en eenvoudig meer mensen tijdelijk een andere 
job kunnen laten uitvoeren.  

 
Een derde punt, dat al aangehaald werd door andere sprekers, is het verder on-
dersteunen en uitbreiden van de mogelijkheden van werk-naar-werktransities. Het 
is zeer belangrijk om vooral kmo’s daarbij te ondersteunen. Daar lijkt er wat koud-

watervrees te zijn op dat vlak.  
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Anderzijds is België ook een van de enige landen met een verbod op bepaalde vor-

men van terbeschikkingstelling. Er is dus nog wel wat wetgevend werk aan de win-
kel. De spreker vindt terbeschikkingstelling een optie omdat veel bedrijven een 
manier zoeken om hun werknemers kansen te bieden, zonder dat ze nadien per 
definitie moeten vertrekken. Ze kunnen dan in dienst blijven en uitgeleend worden 

aan andere bedrijven die te maken hebben met pieken en op zoek zijn naar personeel.  
 
Een volgend punt is dat zowel de werknemer als de werkgever kunnen worden 
gesensibiliseerd. UNIZO zelf denkt dat er wel een opleidingsinspanning mag staan 
tegenover het ontvangen van extra supplementen of een bevriezing van de de-
gressiviteit. Er wordt al lang gesproken over het levenslang leren. Als er nu tijd 
vrijkomt, is dat een ideaal moment om daarvoor een inspanning te doen.  
 
Een ander denkspoor, dat UNIZO zeker wil bespreken, is het stimuleren van werk-
gevers tot het aanreiken van een opleidings- of loopbaanaanbod aan de betrokken 
werknemers bij langdurig gebruik van tijdelijke werkloosheid. Geef de werkgever 
de keuze om dit ofwel zelf in te vullen dan wel te delegeren aan een derde partij. 
Zo goed als alle bedrijven investeren, ook los van de tijdelijke werkloosheid, al 
heel veel in hun werknemers, anders zouden ze natuurlijk niet kunnen concurreren 
met de rest van de markt.  
 
Van tijdelijk werkloos naar niet-werkende werkzoekende 
  
Er is ook nog een volgende fase, waarvan UNIZO hoopt er zo lang mogelijk van 
weg te blijven, namelijk de overgang van de tijdelijke werkloosheid naar de vol-
tijdse of effectieve werkloosheid. In een eerste fase moeten VDAB en zijn partners 
klaarstaan om de verhoogde instroom, die waarschijnlijk op de afbouw van de ver-
schillende steunmechanismen van de overheden zal volgen, zo snel mogelijk op te 

vangen.  
 
Daarbij is het heel belangrijk dat VDAB de cruciale switch maakt van het oplossen 
van de werkloosheid naar het effectief invullen van de vacatures. Wanneer VDAB 
vertrekt van de vacatures zal het sneller een traject naar het invullen daarvan 

kunnen opzetten.  
 
Een belangrijke werf, waartoe ook het VESOC-akkoord Alle hens aan dek oproept, 
is de activering van het ontslagrecht, waarbij een deel van de ontslagvergoeding 

kan worden omgezet naar loopbaanversterkende maatregelen.  
 
Tot slot vraagt UNIZO om ook de kwetsbare ondernemers niet te vergeten. Ook 
daartoe wordt in het akkoord Alle hens aan dek opgeroepen. Men moet toch pro-
beren om de ondernemers die een beroep doen op het crisisoverbruggingsrecht of 

het klassieke overbruggingsrecht zo snel mogelijk te capteren en hen verder te 
ondersteunen in het carrièrepad dat ze wensen. Joris Renard denkt dat daar, zeker 
met de steun van VLAIO en VDAB, heel mooie stappen kunnen worden gezet.  

1.3. Sonja Teughels, Voka 

Sonja Teughels, senior adviseur Arbeidsmarkt van Voka, gaf haar presentatie de 
titel Van terugschakelen naar versnellen mee, omdat ze meent dat het idee van 
versnellen, activeren en bijschakelen de rode draad is in deze discussie. Zoals Ludo 

Struyven al zei, is dit een van de grootste crisissen ooit na de Tweede Wereldoor-
log. De impact is voorlopig nog beperkt, maar het effect van een crisis komt vaak 
vertraagd en als het zich na een tijd manifesteert, duurt het ook nog eens lang 
vooraleer het gat kan worden dichtgereden. Daar mag het beleid zich toch al op 

voorbereiden. 
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Crisisstabilisatoren versus blijvende uitdagingen 

 
Het stelsel van de tijdelijke werkloosheid is op korte termijn een zeer belangrijke 
stabilisator. Verschillende werkgeversorganisaties hebben daar ook om gevraagd. 
Sonja Teughels verwijst naar de gevraagde vereenvoudiging van de procedure en 

het versoepelen van de maatregel. Iedereen klonk unisono op dat vlak. Op korte 
termijn beschouwt de spreker tijdelijke werkloosheid als een belangrijke schok-
demper, maar op langere termijn – die nu toch wel aan de orde is, met een lang-
durig structureel gebruik – denkt ze dat er kansen werden en worden gemist om 
er een meer activerend verhaal van te maken.  
 
Ondertussen blijven er vele uitdagingen. Er is nog altijd de nood aan activering en 
er is nog altijd de ambitie om op termijn te komen tot een werkzaamheidsgraad 
van 80 procent. Vlaanderen zit nog steeds met een vergrijzing en een heel grote 
vervangingsvraag in de komende tien jaar. De kwalitatieve mismatch, die er in 
Vlaanderen in hoge mate is, blijft bestaan. Er is nog altijd een tekort aan technische 
profielen. Dan heeft ze het nog niet over de impact van technologie en digitalisering 
op de arbeidsmarkt, waarover de theorieën wel wat uiteenlopen. Zullen zij leiden 
tot een dualisering tussen middengeschoolden en laaggeschoolden?  
 
Zoals ook al werd aangehaald, moet Vlaanderen de economie klaarstomen voor de 
nieuwe realiteit en moet het inzetten op de klimaattransitie. Door al die uitdagingen 
samen is er heel veel werk aan de winkel, maar daar wordt nu veel te weinig aan 
gedaan. 
 
Het beleid bereidt tijdelijk werklozen onvoldoende voor 
 
De cijfers over de tijdelijke werkloosheid vertoonden eerder een daling maar stij-

gen nu opnieuw. Ze liggen aanzienlijk hoger dan die van de vorige crisis, tien jaar 
geleden. De cijfers van VDAB geven ook de indruk dat er, binnen de toename van 
de tijdelijke werkloosheid in de tweede golf, ook een toenemende intensiteit is. Er 
moet worden bekeken in welke mate er langdurig, meer dan tien dagen per maand, 
van tijdelijke werkloosheid wordt gebruikgemaakt.  

 
Ondertussen blijft ook de krapte op de arbeidsmarkt nog altijd zeer hoog.  
 
Sonja Teughels meent dat het beleid inzake tijdelijke werkloosheid niet voorbereidt 

op de toekomst. Maar er kan, ook nu nog, worden ingegrepen. Een vorm van aan-
gepaste beschikbaarheid lijkt haar wenselijk. Een probleem is wel dat als er over 
beschikbaarheid en het normatieve kader wordt gesproken, dit heel snel een dis-
cussie wordt over rechten en plichten, sancties en controle. Dat is wellicht de reden 
waarom het debat niet op gang komt; omdat er meteen gecrispeerde houdingen 

worden aangenomen, voor een deel terecht. Maar dan denkt de spreker dat er iets 
schort aan de notie van beschikbaarheid of aan het normatieve kader en dat die 
moeten worden herbekeken. Men kan vanuit het beleid perfect zeggen dat men 
tijdelijk werklozen financieel gaat ondersteunen, maar men gaat daar wel een vorm 

van conditionering inbouwen, niet om hen te sanctioneren of culpabiliseren, wel 
om nu al wat te versnellen in een aanpak waar men hoe dan ook naartoe gaat. 
 
In die zin volgt Sonja Teughels het pleidooi voor de automatische inschrijving, die 
eigenlijk vanaf de eerste dag kan gebeuren. Vandaag is er namelijk een vertraging 

van een tot twee maanden vooraleer die gegevens naar VDAB doorstromen. VDAB 
weet wie gisteren tijdelijk werkloos was, maar niet wie het vandaag is. Als de ge-
gevens automatisch worden gekoppeld, kan er in realtime een link gelegd worden 
en kan het gesprek met de betrokken werkloze worden geopend. Men zou perfect 

kunnen beginnen met zeer laagdrempelige competentiechecks. In de filosofie van 
het akkoord Alle hens aan dek moeten alle burgers en alle werknemers werk maken 
van het nadenken over hun competenties en loopbaan. Er is hier de opportuniteit 
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om een heel gul aanbod te doen aan deze groep. Sonja Teughels ziet dus niet in 

waarom men daar maandenlang mee zou wachten. Dat zou nu al perfect kunnen 
gebeuren. 
 
Het gros van de opleidingen van vandaag is eigenlijk vrij modulair, kort en flexibel. 

Sonja Teughels volgt de redenering niet dat dit een zware impact heeft op de ca-
paciteit van VDAB. Eigenlijk is er al heel veel digitaal voorhanden. Het is een kwes-
tie van het te promoten en er ook van gebruik te maken.  
 
Wanneer iemand langer in de tijdelijke werkloosheid blijft zitten en de intensiteit 
toeneemt, kan men wel gaan nadenken over een sterkere stimulering en sturing. 
Dat is de getrapte aanpak waarnaar Ludo Struyven verwees. Dat vraagt volgens 
Sonja Teughels wel overleg met de werkgever en met de sector. In de cases van 
de voorbije weken en maanden merkt ze echter een groot gebrek aan incentives. 
Ze verwijst naar de pogingen van bpost, dat tweeduizend extra postbodes zoekt, 
naar Colruyt, dat extra personeel zoekt, naar Brussels Airlines, dat probeert men-
sen te herplaatsen, naar de pogingen van Aviato die op niets uitgedraaid zijn. Er 
zijn geen incentives. Tijdelijk werklozen kunnen vrijwillig ingaan op een opleidings-
aanbod maar zijn daar op geen enkele manier toe verplicht. Er wordt geprobeerd 
om een deel van hen te realloceren naar een andere functie, al dan niet in een 
ander bedrijf of in een andere sector. Maar men botst daar op werkloosheidsvallen.  
 
De tijdelijk werkloze kan een uitkering ook niet cumuleren met een bijkomend loon. 
Op federaal niveau werd dat heel beperkt toegelaten, maar Sonja Teughels vond 
dat eerder ontradend dan aanmoedigend. Er zijn geen incentives voor bedrijven 
die hun werknemers willen stimuleren in de richting van een opleiding of hen willen 
voorbereiden op een eventuele verbreding van de functie om hun inzetbaarheid te 
vergroten. Dat bleek ook uit de getuigenissen uit de eventsector in deze hoorzit-

ting. Het enige wat werknemers moeten doen, is het loon betalen, maar er is geen 
geld om die lonen te betalen. De enige optie die ze hebben, is terugschakelen en 
wachten en hopen op betere tijden. 
 
Sonja Teughels stelt de situatie voor aan de hand van een figuur met de reactie-

strategieën die bedrijven kunnen hanteren. Er is een offensieve of meer defensieve 
aanpak mogelijk. De activiteit kan dalen of stijgen. Het huidige stelsel van tijdelijke 
werkloosheid heeft zeker zijn nut gehad op kortere termijn, maar past toch in een 
eerder defensief scenario, linksonder in de figuur. Men schakelt tijdelijke werkloos-

heid in, verlaagt het aantal werkuren en gaat bepaalde arbeidskrachten niet ver-
vangen. Dat is natuurlijk voor bedrijven een gemakkelijk te hanteren strategie. Ze 
proberen de kosten naar omlaag te krijgen en dan is dit het enige instrument dat 
voorhanden is. Het beleid zou ook kunnen zeggen dat het een offensief gedrag wil 
zien bij bedrijven, dat het wil dat er wordt ingezet op scholing, op bijscholing, en 

dat er tot het uiterste wordt gegaan om mensen intern of desnoods extern te re-
alloceren. De tool van vandaag, de tijdelijke werkloosheid, nodigt daar echter niet 
toe uit.  
 

Tijdelijke werkloosheid versus NOW 
 
Als ze een vergelijking maakt tussen beide systemen – zoals ook gebeurt in de 
Voka-paper die binnenkort verschijnt – ziet Sonja Teughels een aantal bijzonder 
inspirerende elementen. Ze denkt dat er in Nederland een grotere flexibiliteit is 

voor de bedrijven en de werkgevers om te kiezen wat zij doen: kiezen voor het 
continueren van de activiteit, de activiteit aanpassen of inzetten op opleiding. Tus-
sen de twee uitersten, namelijk enerzijds de gesloten sectoren en anderzijds de 
sectoren die gewoon kunnen doorwerken alsof er niets aan de hand is, bevindt zich 

een groot aantal bedrijven die op een of andere manier wel de crisis voelen – een 
daling van de omzet, het terugvallen van opdrachten – maar die wel nog iets kun-
nen ondernemen. Ze zouden perfect kunnen beslissen om nu al nieuwe markten 
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te prospecteren, om te innoveren, om nieuwe diensten en producten te ontwikke-

len. In Nederland werd dat gedaan, terwijl men in België wacht en stilzit en hoopt 
dat het ooit eens weer beter wordt. Dat is voor Sonja Teughels het grote verschil 
tussen beide systemen. Het is wel zo dat een werknemer in Nederland zijn loon 
behoudt en dat de werkgever altijd een deel moet betalen. Maar ook in België 

worden er supplementen betaald bovenop de uitkering als er daarover sectorale 
akkoorden bestaan. Stellen dat de werkgevers in België niets betalen in het geval 
van tijdelijke werkloosheid, vindt de spreker dus niet helemaal correct. Het belang-
rijkste punt is dat de overheidstussenkomst in Nederland aan een offensieve stra-
tegie wordt gekoppeld.  
 
Wat betreft de eerdere discussie over de opleidingsinspanningen in het NOW-
stelsel, vindt Sonja Teughels dat men daar verder in had kunnen gaan. Zoals zij 
het begrijpt, moet de werkgever een inspanningsverbintenis aangaan om minimaal 
te voorzien in opleiding. Dat had iets sterker kunnen worden geformuleerd.  
 
Het klopt dat de Nederlandse budgettaire situatie rooskleuriger is dan de Belgische. 
Er werd hier het voorbije jaar een budget van bijna 5 miljard euro aan tijdelijke 
werkloosheid gespendeerd. Volgens Sonja Teughels verschilt dit per capita niet 
zoveel met de NOW-regeling over de verschillende tranches. Alleen werd dat in 
België bijna volledig besteed aan werkloosheid via de uitbetalingsinstanties en 
wordt dat in Nederland aan de werkgever gegeven, die daar gemakkelijker flexi-
beler mee kan omgaan. Er komt een paper aan, waarin Voka aanraadt om toch 
eens goed te kijken naar de aspecten uit de NOW-regeling die men hier zou kunnen 
implementeren. In vergelijking met het passieve, afwachtende verhaal van België, 
biedt het Nederlandse systeem een aantal voordelen. De spreker is benieuwd wat 
op het einde van deze crisis het verschil zal zijn tussen die twee economieën op 
het vlak van investeringen, inzetbaarheid en dynamisme. Ze denkt dat dit er in 

Nederland iets beter zal uitzien.  
 
Opleidingen maximaliseren 
 
Waar Voka nog op aandringt in de paper – aansluitend op wat overeengekomen 

werd in het akkoord Alle hens aan dek – is opleiden, opleiden en opleiden. Sonja 
Teughels verwijst ook naar de studie Be the change van Agoria, die nu geüpdatet 
is. Daarin gaat het over de noden en opleidingsbehoeften van morgen. Zowel werk-
gevers, werknemers als werkzoekenden moeten daar nu al maximaal op worden 

voorbereid. Nu krijgt VDAB pas na twee maanden de gegevens van tijdelijk werk-
lozen, die dan worden aangespoord om zich in te schrijven. Slechts een deel doet 
dat, en dan nog maar voor zeer korte, modulaire opleidingen die alle kanten uit-
gaan. Dit is geen voorbereiding op de arbeidsmarkt van morgen. Nochtans biedt 
de tijdelijke werkloosheid een opportuniteit om contacten te leggen en daar werk 

van te maken. Daartoe mag men zich echter niet beperken. Men had ook perfect 
kunnen beslissen om, nu de vacatures wat terugvallen, die leemte zinvol in te 
vullen met een enorme investering in de beroepsopleidingen, om zo tijd te winnen 
door te versnellen.  

 
Operationeel voorbereiden op activering 
 
Voorts zal activeren hoe dan ook belangrijk blijven. In Vlaanderen werd al wel wat 
werk verzet op dat vlak. Door VDAB een machtiging te geven en tot activeringsre-

gisseur te bombarderen, is het werk echter niet gedaan. Er zal nog veel meer moeten 
gebeuren als men ook langdurig zieken, mensen met een arbeidshandicap, beroeps-
zieken en leefloongerechtigden wil activeren. Het beleid daarvoor volstaat nu niet.  
 

Voka geeft de boodschap om die tijd nu te gebruiken in plaats van te wachten tot 
de emmer weer overloopt, want dan komt men altijd te laat.  
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Activerend herstructureren 

 
Een volgend element is het activerend herstructureren. Nu wordt voornamelijk in-
gezet op het ondersteunen van bedrijven, vooral via tijdelijke werkloosheid, maar 
Sonja Teughels meent dat het beleid zich ook moet voorbereiden op de verwachte 

golf van faillissementen en herstructureringen. De wet op de continuïteit van de 
ondernemingen is cruciaal om een deel van het bedrijf te laten doorstarten. Een 
andere vraag is of inzake collectieve ontslagen de wet-Renault nog wel voldoende 
toereikend en actueel is en niet moet worden herbekeken. Nu is het een vrij lang-
lopende procedure, met heel veel onzekerheid voor de werkgever qua duurtijd, die 
hij afkoopt met een stevig sociaal plan. Vroeger stonden bedrijven er evenwel fi-
nancieel beter voor. In de plaats van een lange procedure zou men sneller tot een 
opleidings- en herplaatsingsplan moeten komen.  
 
In dat kader past ook het activeren van de ontslagvergoeding en het inzetten op 
de transitie van werk naar werk. Dat is op zich al een debat waard. De regels rond 
terbeschikkingstelling en rond de werkgeversgroepering zijn niet echt uitnodigend 
te noemen. Omdat het zo complex is, is het voor veel bedrijven interessanter om 
dat niet te doen. Er is dus een versoepeling nodig. Eigenlijk zou dat proactief moeten 
kunnen gebeuren, nog voordat er tot herstructureringen wordt overgegaan. Dat is 
natuurlijk gemakkelijker gezegd dan gedaan. Mocht VDAB de markt proactief bena-
deren en bedrijven vragen om daarover na te denken, zullen de vakbonden nu snel 
aandringen op het volgen van de wet-Renault. De vraag is wat men wil. Wil men 
proactief te werk gaan of wil men de klassieke geplogenheden volgen om dan ach-
teraf, heel laat, in een curatieve modus de ontslagen werknemers weer op te pikken?  
 
Tot slot meent Sonja Teughels dat de regierol bij het activerend herstructureren 
niet bij VDAB moet liggen. Dit is een opdracht voor de markt. Het zijn de partners, 

die met de voeten in de realiteit staan, die dit moeten waarmaken. 

1.4. Caro Van der Schueren, ABVV, en Maarten Gerard, ACV 

Caro Van der Schueren, adviseur Arbeidsmarktbeleid bij het ABVV, stelt dat met 

het VESOC-akkoord Alle hens aan dek een belangrijke basis wordt gelegd voor 
acties en doelstellingen voor tijdelijk werklozen. Er lopen nog gesprekken over de 
punten waarop concretisering nodig is.  
 

Ook de conceptnota – het startpunt van deze hoorzitting – omvat verschillende 
doelstellingen, die al werden aangehaald.  
 
Tijdelijke werkloosheid: algemeen kader en patronen 
 

Het is belangrijk om te kijken naar het algemeen kader van het systeem van tij-
delijke werkloosheid. Zoals Ludo Struyven al aanhaalde, is het de bedoeling dat dit 
systeem een buffer is voor onverwachte schokken. Er is een dubbele basisdoelstel-
ling, namelijk het verlichten van de loonkost bij de werkgever en het ondersteunen 

van het inkomen van de werknemer.  
 
Caro Van der Schueren benadrukt dat het initiatief in dit stelsel bij de werkgever 
ligt. Het is de werkgever die beslist wanneer de tijdelijke werkloosheid start en 
stopt. Ondertussen blijft de werknemer zijn arbeidscontract behouden. Zoals al 

aangehaald, gaat het niet over niet-werkende werkzoekenden, maar gaat de tijde-
lijk werkloze nadien normaal gezien gewoon weer aan het werk. Daarom is het ook 
logisch dat, als het gaat over competentieversterkende of andere acties voor tij-
delijk werkzoekenden, dit steeds gebeurt in een vrijwillig kader. Het is de werkge-

ver die beslist inzake tijdelijke werkloosheid. De werknemer heeft eigenlijk geen 
enkele invloed op de beslissing, maar behoudt wel zijn job.  
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Er zijn veel verschillende patronen in de tijdelijke werkloosheid. Er is variatie in 

duur en in ritme. Soms duurt de tijdelijke werkloosheid slechts een dag, in andere 
gevallen negen maanden lang. Er is dus sprake van een zeer heterogene groep, 
wat ook de uitdagingen zeer divers maakt. De spreker denkt dat iedereen het er-
over eens kan zijn dat de groep met de grootste noden, vandaag en in de toekomst, 

moet kunnen worden afgebakend. Eind 2020 waren er 214.000 tijdelijk werklozen. 
40 procent daarvan, een enorm grote groep van meer dan 90.000 werknemers, 
was meer dan 10 dagen tijdelijk werkloos. Dat aandeel is in november 2020 nog 
gestegen. In die populatie kan een groep afgebakend worden, waarbij men toch 
wel kan beginnen te spreken over langdurige, intensieve tijdelijke werkloosheid. 
Bijna 20.000 mensen waren gedurende drie opeenvolgende maanden meer dan 
tien dagen tijdelijk werkloos. Dat geeft al een indicatie van waar er zich langdurige 
problemen, ook na COVID-19, kunnen situeren. Als men die groep te groot maakt, 
loopt men echter het risico dat men niemand zal bereiken als men een aanbod wil 
doen. Hoe meer gefocust men kan te werk gaan, hoe beter men tot resultaten zal 
kunnen komen. 
 
Hoe tijdelijk werklozen bereiken? 
 
Het probleem is dat men niet over recente cijfers beschikt om de tijdelijk werklozen 
effectief te bereiken. Dat werd al eerder in de hoorzitting aangehaald. Men kijkt 
retroactief naar wie er tijdelijk werkloos is geweest; het is moeilijk om in de toe-
komst te kijken. De vraagt rijst of een automatische inschrijving bij VDAB betere 
gegevens zal opleveren. Hoe dan ook zal er een zekere vertraging zitten op de 
data. De spreker benadrukt bovendien dat ook VDAB zelf aangeeft dat een auto-
matische inschrijving niet zal leiden tot betere bemiddelingsgegevens. Hier geldt 
eigenlijk niet het credo dat het beter en efficiënter is om hen sneller te bereiken, 
zoals bij werklozen. Het gaat immers over een veel grotere groep, die vaak maar 

heel kort in die cijfers zit en dus ook weinig zal kunnen doen met een aanbod van 
VDAB.  
 
Ten tweede is er natuurlijk ook een fundamenteel verschil. Het gaat hier over tij-
delijk werklozen en niet over niet-werkende werkzoekenden. Ze hebben nog altijd 

een arbeidscontract. Men moet wel bekijken hoe men tot betere data kan komen, 
maar die automatische inschrijving zal geen meerwaarde opleveren op dat vlak.  
 
Welke aanpak? 

 
ABVV en ACV vinden het essentieel dat er wordt vertrokken van een zeer goede 
focus. Veel tijdelijk werklozen zullen normaal gezien het werk opnieuw voltijds 
kunnen opnemen na de crisis. In november 2020 waren meer dan 100.000 mensen 
tien dagen tijdelijk werkloos. Als men een algemene aanpak hanteert voor een 

dergelijke grote groep, zal men niet iedereen bereiken die zich echt in de structu-
rele, intensieve tijdelijke werkloosheid bevindt en een verhoogde kans heeft op 
effectieve werkloosheid. 
 

De recente getuigenissen in de kranten maken ook duidelijk dat er nood is aan een 
zeer persoonlijke aanpak en dat er toch heel grote verschillen zitten in de gewenste 
ondersteuning. VDAB heeft vandaag een aanbod aan digitale opleidingen. Maar 
wetende dat een heel groot deel van de Belgische bevolking nog niet over die 
digitale vaardigheden beschikt en dat heel veel mensen de kennis hebben noch het 

inzicht hebben om zelf te kunnen inschatten wat hun competenties zijn en waar zij 
versterking nodig hebben, is het ook duidelijk dat men die groep goed moet afba-
kenen. Op die manier wordt een persoonlijke dienstverlening ook mogelijk. VDAB 
kan bekijken waar die persoon nood aan heeft en een effectief competentiever-

sterkend traject opstarten, natuurlijk nog altijd op basis van vrijwilligheid.  
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Volgens ABVV en ACV kunnen enkel op die manier de kansen op hertewerkstelling 

echt worden verhoogd en zal men op het einde van de rit niet moet vaststellen dat 
er veel mismatches gebeurden. Daarom is het volgens Caro Van der Schueren heel 
belangrijk dat dit samen met de sectoren wordt gedaan.  
 

Competentieversterking: een blijvende uitdaging 
 
Ook Maarten Gerard, adviseur bij de studiedienst van het ACV, benadrukt dat het 
belangrijk is dat er gedifferentieerd wordt. Dat betekent volgens hem echter niet 
dat het momentum van tijdelijke werkloosheid niet kan worden gebruikt en positief 
ingezet.  
 
Competentieversterking is een blijvende en heel belangrijke uitdaging. Mensen die 
nu tijdelijk werkloos zijn, kunnen deze periode gebruiken om een opleiding te vol-
gen. Maar de uitdaging van competentieversterking is veel breder. Het gaat niet 
alleen om de vraag hoeveel mensen nu tijdens hun tijdelijke werkloosheid een 
opleiding hebben gevolgd, maar ook om het verankeren van het concept ‘opleiding’ 
als een logisch element in de loopbaan van mensen.  
 
Volgens de spreker is er nu een belangrijke opportuniteit, die op de juiste manier 
moet worden aangewend. Veel tijdelijk werklozen zijn nog nooit in contact geko-
men met VDAB en krijgen nu voor de eerste keer een aanbod. Het is heel belangrijk 
dat die introductie op het juiste moment en op de juiste manier gebeurt, want dit 
zal bepalen hoe ze kijken naar VDAB als actor in hun loopbaan maar ook naar het 
idee van opleiding als element in hun loopbaan. Als dat goed gebeurt, geeft dat de 
kans om een loopbaanmodel te introduceren met een meer dynamisch gegeven 
van levenslang leren. In dat opzicht is het belangrijk om in de discussie over ver-
plichte opleidingen en incentives voor opleidingen goed te kijken naar het effect 

dat daarmee wordt gegenereerd. Men kan mensen verplichten om opleidingen te 
volgen, maar men kan mensen niet verplichten om te leren. Integendeel, vaak zal 
het ene het andere negatief beïnvloeden. Men moet er dus voor zorgen dat de 
incentive om te leren wordt verhoogd, en dat niet alleen nu tijdens de periode van 
tijdelijke werkloosheid maar ook in de toekomst.  

 
Hoe kan dat gebeuren? De sociale partners zijn het erover eens dat er in een aan-
bod moet worden voorzien voor elke tijdelijke werkloze. Iedereen moet de kans 
krijgen om in te gaan op een aanbod van competentieversterking. Zoals al aange-

haald, zijn de situaties zeer verschillend. De mate waarin op het aanbod kan wor-
den ingegaan, is dus ook zeer verschillend. Wat men wel kan doen, is in een aanbod 
voorzien. Als dat nu goed wordt uitgebouwd, kan men dat ook in de toekomst nog 
bewaren.  
 

Een tweede element is de competentiecheck of competentiecheck-up. Het zal som-
migen misschien verbazen, maar het ACV stelt al tien jaar die vraag, en het staat 
daar dan ook heel positief tegenover. Men moet het wel op de juiste manier ge-
bruiken; ook hier geldt dat er gekeken moet worden naar hoe dat past in een 

loopbaanmodel. Een competentiecheck is geen audit van de werknemer of werk-
zoekende om aan te geven waar hij tekortschiet en wat hij daaraan moet doen. 
Het is wel een heel belangrijk instrument om mensen de kans te geven hun sterk-
tes en zwaktes in kaart te brengen en hen een incentive te geven om vervolgens 
hun loopbaan te versterken. Dit instrument is niet enkel gericht op werkzoekenden. 

Het moet een instrument zijn dat door iedereen – werknemer, werkzoekende of 
zelfstandige – op elk moment van de loopbaan kan worden gebruikt om na te gaan 
waar hij staat om dan te bekijken hoe hij, al dan niet met externe hulp, zichzelf 
kan heroriënteren of versterken.  

 
In deze fase moet het aanbod ook zo gepersonaliseerd mogelijk worden gemaakt. 
Dat kan digitaal. Dit houdt echter ook in dat er een link wordt gelegd met zoveel 
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mogelijk andere bestaande instrumenten, bijvoorbeeld dat van de loopbaanbege-

leiding. Als iemand een overzicht krijgt van zijn sterktes en zwaktes, is de volgende 
stap vaak de vraag wat hij daaraan kan doen. Dan is loopbaanbegeleiding een heel 
interessant instrument om na te gaan of iemand zich moet heroriënteren dan wel 
eerder via opleidingen versterken. Maarten Gerard denkt dat die combinatie nu 

kan worden gemaakt en dat dit een heel positief gegeven kan zijn in de toch wel 
negatieve context van verhoogde tijdelijke werkloosheid.  
 
Intensief tijdelijk werklozen 
 
Een ander verhaal is dat van de intensief tijdelijk werklozen. Daar gaat het om een 
kleinere groep, waarvoor wel een structurele aanpak nodig is. Hier moet heel ge-
richt worden gewerkt om deze groep zeker te vatten. Het is goed om heel veel 
tijdelijk werklozen te bereiken met een opleiding, maar als de groep van intensief 
tijdelijk werklozen wordt gemist, dan wordt de arbeidsmarkt niet versterkt maar 
ontstaat er eigenlijk een handicap voor de toekomst. Dit is immers de groep die 
een hogere kans heeft op werkloosheid. Daarom kan men niet alleen vertrouwen 
op een zelfsturend digitaal aanbod, men moet hen persoonlijk bereiken. VDAB 
moet hiervoor gerichte bemiddelingsacties uitvoeren, eventueel samen met sector-
consulenten, om ook de sectoren te betrekken.  
 
Een element dat minder aan bod komt, is de gedeelde verantwoordelijkheid voor 
het traject. Een tijdelijk werkloze weet namelijk niet wanneer deze situatie begint 
en eindigt. Als het lang duurt, moet men de vraag stellen aan de werkgever en de 
sector naar de stand van zaken, naar het perspectief en naar mogelijke acties. Is 
er een doorstart van de activiteiten mogelijk? Dan zijn acties die enkel gericht zijn 
op competentieversterking misschien aan de orde. Is er minder kans, dan moet er 
gekeken worden naar heroriëntering, naar een andere tewerkstelling. Dit moet ge-

beuren in overleg tussen de werkgever en de werknemer. Dan zit VDAB in een 
andere situatie, niet meer die van de individuele relatie met de tijdelijk werkloze.  
 
Mismatch op de arbeidsmarkt 
 

Een ander aspect is de mismatch op de arbeidsmarkt. Hoe wil men die aanpakken? 
Is het de bedoeling tijdelijk werklozen, die misschien kans hebben op effectieve 
werkloosheid, te begeleiden naar een andere tewerkstelling? Dan komt men terecht 
in de vorige discussie, die van de structurele situatie waaraan men wil remediëren.  

  
Wil men echter vooral tijdelijke vacatures invullen en daarvoor tijdelijk werklozen 
inschakelen, dan is het minder evident. Niet omdat het niet zou kunnen, want het 
is een goede zaak dat er een matching kan gebeuren. Maar ook daar moet men 
natuurlijk geen wonderoplossing verwachten: als er aan de ene kant een groep 

werkzoekenden is en aan de andere kant een aantal vacatures, is er niet noodza-
kelijk een matching. Dat geldt ook voor de tijdelijk werklozen. Zij kunnen niet au-
tomatisch alle jobs invullen die op tijdelijke basis voorhanden zijn. Ook zij hebben 
een veelvoud aan profielen, net zoals er een veelvoud van profielen van werkzoe-

kenden en vacatures is. 
 
Wat wel kan gebeuren, is het kader scherpstellen van hoe men de tijdelijk werklo-
zen gemakkelijker kan inzetten. Dat betekent dat er ook arbeidsrechtelijk een aan-
tal zaken moet worden verduidelijkt. Hoe zit het met de aansprakelijkheden? Hoe 

zit het met arbeidsvoorwaarden? Wat als de oude job, waar de tijdelijk werkloze 
nog steeds werknemer is, kan worden hervat, want daar heeft hij eigenlijk geen 
vat op? Men kan die afspraken natuurlijk ad hoc maken, maar dan is het voor de 
individuele tijdelijk werkloze veel moeilijker om een perspectief te hebben en die 

sprong te wagen. Het is dan beter er een ruimer kader voor te bedenken. Maarten 
Gerard denkt bijvoorbeeld aan de kaderovereenkomst die in de zorgsector werd 
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afgesloten. Als dat gebeurt na sociaal overleg, wordt er een zekerheid geboden die 

het veel gemakkelijker maakt om die overstap te doen.  
 
Hervormen van tijdelijke werkloosheid 
 

Een laatste punt is het hervormen van de tijdelijke werkloosheid. Het is altijd inte-
ressant om de voorbeelden van andere landen te bekijken en daarvan te leren. 
Maar natuurlijk werd in deze situatie al een uitzondering op de huidige regelgeving 
geïntroduceerd. Normaal gezien is tijdelijke werkloosheid ook tijdelijk in de zin dat 
men een werknemer daar niet eindeloos in mag zetten. De voorwaarden zijn nor-
maal gezien strikter en op een bepaald moment volgt er een inschrijving als werk-
zoekende. Er is dus een ander kader.  
 
Moet dit kader dan worden hervormd? De spreker meent dat er eerst, hopelijk zo 
snel mogelijk, naar een normale situatie en naar het normale kader van tijdelijke 
werkloosheid moet worden teruggegaan. In Vlaanderen kan men al aanpakken 
waarvoor men bevoegd is en waar er wel ruimte is voor versterking. De spreker 
denkt daarbij aan competentieversterking, aan de begeleiding van tijdelijk werklo-
zen – waarvoor er eigenlijk nog geen kader is – en het uitwerken van de rol van 
werkgevers en sectoren. Die elementen ontbreken nu nog. Daarvoor zitten er al 
mogelijkheden in het VESOC-akkoord, zoals het voorstel van de transitiepunten. 
Maarten Gerard denkt dat men daarmee al de handen vol zal hebben en op korte 
termijn stappen vooruit kan zetten, meer dan via een bespiegeling over een gron-
dige hervorming die niet meteen zal kunnen helpen.  

2. Vragen en opmerkingen van de leden 

Tussenkomst van Tom Ongena 
 
Tom Ongena ziet twee grote debatten, die voor een groot deel overlappen, maar 
niet helemaal. Enerzijds is er de vraag wat er moet gebeuren met de tijdelijke 
werkloosheid. Hoe kan dat systeem meer activerend worden gemaakt? Anderzijds 
is er de specifieke vraag vanuit de evenementensector en de reissector. Zij hebben 

op dit moment nagenoeg geen inkomsten, maar willen op een of andere manier 
toch actief blijven om zich voor te bereiden op een heropstart. Hoe kunnen zij hun 
personeel behouden?  
 

De noodkreet vanuit de evenementensector heeft het lid geraakt. Hij heeft alle 
begrip voor hun situatie, maar is er niet van overtuigd dat daarom heel het systeem 
van tijdelijke werkloosheid moet worden hervormd richting het NOW-systeem. De 
NOW is een noodmaatregel die heel snel werd ingevoerd. De maatregel wordt per-
manent bijgestuurd – ondertussen zit men al aan de derde versie – en het bevat 

niet echt het activerende element dat de aanleiding was tot het organiseren van 
de hoorzitting. Tom Ongena begrijpt dat de NOW interessant kan zijn voor de eve-
nementensector, omdat het de werkgever de mogelijkheid biedt om de werkne-
mers bij zich te houden en actief te houden voor zijn onderneming. Maar het lid is 

er niet van overtuigd dat het algemeen gezien een goede maatregel is om werk-
nemers die heel lang in tijdelijke werkloosheid blijven zitten om te scholen en ster-
ker te maken voor andere sectoren. Nederland kampt met hetzelfde probleem als 
België. Ze hebben uit noodzaak snel een systeem opgezet, maar ze hebben nog 
niet verder nagedacht over hoe dat systeem meer activerend kan zijn op de lange 

termijn.  
 
Het stelsel van tijdelijke werkloosheid heeft zijn merites. Het is een zeer belangrijke 
stabiliserende factor, op korte termijn. Maar zodra het wordt gebruikt op een wat 

langere termijn, moet het veel meer activerend worden gemaakt. Een automati-
sche aanmelding bij VDAB na een bepaalde periode en intensiteit kan aangewezen 
zijn. Het is belangrijk om de sectoren daarbij te betrekken. Er was in het begin van 
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de coronacrisis een defensieve reflex bij werkgevers, die bezorgd zijn omdat ze 

hun werknemers nodig hebben wanneer alles opnieuw normaal begint te draaien. 
Er is hoe dan ook overleg nodig met de sectoren en de werkgevers- en werkne-
mersorganisaties om het draagvlak te behouden.  
 

In plaats van het kind met het badwater weg te gooien, vindt Tom Ongena het 
aangewezen om het systeem van tijdelijke werkloosheid te flexibiliseren en om 
veel meer in te zetten op activering. De terbeschikkingstelling, die vandaag al is 
ingevoerd voor cruciale sectoren, kan eventueel worden uitgebreid. Misschien kan, 
zeer beperkt, worden toegelaten nog wat prestaties voor de huidige werkgever te 
doen. De NOW lijkt hem alvast geen beter alternatief om algemeen in te voeren.  
 
Om op de specifieke vraag van de evenementensector en reissector in te gaan, 
kan er misschien worden gekeken naar andere steunmechanismen, zoals de glo-
balisatiepremie. Tom Ongena doet de suggestie van een soort van instandhou-
dingssteun voor die sectoren, die ervoor zorgt dat ze hun kosten kunnen blijven 
dekken zonder dat er een hele hervorming van de tijdelijke werkloosheid moet 
gebeuren.  
 
Tussenkomst van Caroline Gennez 
 
Caroline Gennez vindt de diverse insteken verrijkend. De coronacrisis is zowel voor 
de arbeidsmarkt als voor de globale economie een zeer uitzonderlijke en hopelijk 
ook eenmalige crisis. Een aantal disrupties zal fundamenteel zijn, maar een aantal 
was er ook al sluimerend voor de crisis. Never waste a good crisis Er moeten lessen 
worden getrokken en hervormingen op de sporen gezet, maar vooral ook duurzaam 
uitgerold.  
 

De getuigenis van Katrien Vermeire gaat recht naar het hart: een onderneemster 
die opnieuw aan de slag wil, maar beseft dat het niet onmiddellijk kan. Hoe kan 
tijdens die periode een zinvolle invulling worden gegeven aan de bedrijfsvoering 
op lange termijn? De eventsector zal wellicht structureel moeten veranderen. Hoor-
zittingen en korte vergaderingen zullen wellicht vaker digitaal worden georgani-

seerd. Iedereen snakt ernaar dat grote concerten, grote festivals, waarbij beleving 
centraal staat, opnieuw fysiek kunnen plaatsvinden. Sommige sectoren zullen fun-
damenteel moeten hervormen, wat een impact zal hebben op hun bedrijfsvoering, 
maar ook op hun medewerkers.  

 
Het lid roept de Vlaamse Regering dan ook op om, heel doelgericht, op maat van 
de sector een aantal overbruggingsmechanismen in het leven te roepen. Ze treedt 
Tom Ongena bij dat het geen goed idee is om in België een systeem in te voeren 
dat in Nederland heel snel werd opgezet en dat niet beantwoordt aan de funda-

mentele kortetermijnnood van een aantal sectoren, zoals de toerisme- en de eve-
nementensector. Hoe kunnen werknemers de periode van tijdelijke werkloosheid 
op een zinvolle manier overbruggen? Hoe kunnen ze hun competenties versterken 
voor hun huidige werkgever, maar mogelijk ook voor een andere werkgever, dus 

voor de arbeidsmarkt in zijn totaliteit, wanneer de tijdelijke werkloosheid dreigt uit 
te lopen op een structurele werkloosheid?  
 
Caroline Gennez is het eens met Ludo Struyven dat het beleid moet proberen 
maatwerk te bieden. Eerst en vooral vanuit VDAB zelf, maar, ten tweede, ook bin-

nen de sectoren en ten derde, ook intersectoraal. De arbeidsmarkt van de toe-
komst zal per definitie veel meer digitaal zijn. Het is dus noodzakelijk om digitale 
competenties aan te scherpen, zowel bij kortgeschoolden als hooggeschoolden.  
 

Soms verschiet VDAB zijn kruit niet op de meest doeltreffende manier. Het lid geeft 
het voorbeeld van een werknemer in de artistieke sector die een paar weken tijde-
lijk werkloos was en pas maanden nadien, wanneer hij al terug aan de slag was 
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om zoveel mogelijk activiteiten voor te bereiden, van VDAB een aanbod tot her-

scholing kreeg. In een ander voorbeeld wacht een werknemer die al zeven maan-
den technisch werkloos is op een aanbod tot herscholing, maar toont de werkgever 
daar slechts weinig animo voor, hoewel het orderboekje van het bedrijf niet gevuld 
geraakt. 

 
Het verhaal dat UNIZO brengt, is vrij evenwichtig. Het lijkt Caroline Gennez goed 
dat bedrijven op een bepaald moment in een zeer disruptieve crisis kunnen kiezen 
voor maatwerk. Ze geeft de verschillende regeringen dan ook een pluim. Ze heb-
ben in deze crisis gepast gereageerd om de bedrijven te ondersteunen in hun be-
drijfsvoering. In een volgende fase moeten bedrijven, werknemers en hun 
vertegenwoordigers ervan worden overtuigd om in te zetten op scholing, opleiding 
en vorming. Zowel in het Vlaamse als in het federale regeerakkoord duikt het con-
cept op van de individuele leer- en loopbaanregeling.  
 
Wat wil het beleid? Dat werkende mensen (werknemers of zelfstandigen) een lan-
gere loopbaan hebben waar zij zelf meer meester van zijn en waarin zij zelf kunnen 
beslissen om hun competenties bij te spijkeren? De overheid kan daarom misschien 
beter meer middelen investeren in vorming en opleiding, in de eerste plaats voor 
mensen met een grote afstand tot de arbeidsmarkt. Daarbij rijzen twee vragen. 
Een eerste vraag is hoe een grote afstand tot de arbeidsmarkt kan worden gedefi-
nieerd. Een tweede vraag is welke opleidingen werkelijk dienstig zijn voor kandi-
daat-zelfstandigen of kandidaat-werknemers. Dat is het fundamentele debat: hoe 
slaagt de overheid erin om het hele pakket aan middelen – gesubsidieerd door de 
belastingbetaler, de werkgevers en de overheid – te activeren voor competenties 
bij medewerkers, zodat ze niet alleen vandaag een job en inkomen hebben die 
voldoening geven, maar ook morgen?  
 

Het is belangrijk dat daarbij het sectorale denken wordt overstegen. Dat is in de 
eerste plaats een oproep aan de sociale partners. 
 
Caroline Gennez heeft een concrete vraag voor Bruno Schaubroeck. Een voor-
waarde om de globalisatiepremie te ontvangen, zou volgens het huidige voorstel 

zijn dat er meer dan vijf vte’s in dienst van de onderneming zijn. Er zijn in de sector 
echter heel veel kmo’s die niet aan die vijf vaste medewerkers komen, maar wel 
met vaste freelancers werken. Kunnen, eerder dan het aantal vaste medewerkers, 
de vaste kosten worden meegeteld voor die premie? Of is er een ander heel con-

creet voorstel om de sector toch door de coronacrisis te helpen?  
 
Bruno Schaubroeck stelde voor dat men de tijdelijk werklozen in de sector voor 
honderd dagen zou kunnen laten werken, bijvoorbeeld om ze aan de slag te laten 
gaan in de vaccinatiecentra en de uitbouw daarvan. Is dat dan voltijds? Is de sector 

in dat geval bereid om 30 procent bij te leggen bovenop de uitkering van 70 pro-
cent in de tijdelijke werkloosheid? Caroline Gennez kan daarmee leven indien het 
over de vaccinatiecentra gaat, temeer omdat het in opdracht van de overheid is. 
Dat is niet het geval bij een opleiding voor de eigen werknemers die op langere 

termijn duurzaam is voor de bedrijven zelf en niet voor de overheid. In dat geval 
is een ander systeem nodig. 
 
Er is nog veel ruimte om creatief te zijn. Caroline Gennez sluit zich aan bij de 
sprekers van het ABVV en ACV. Maatwerk en competenties uitbouwen, zijn ontzet-

tend belangrijk om de economie en de arbeidsmarkt van de toekomst te moderni-
seren. Vlaanderen is daar dringend aan toe. Laat dat het enige positieve gevolg 
zijn van de vreselijke coronacrisis. Laat men snel weer klinken en drinken en fees-
ten en vele events bezoeken en de zwaar getroffen sector uit de crisis slepen. 
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Tussenkomst van Axel Ronse 

 
Axel Ronse vindt de uiteenzettingen uitdagend. Hij vindt het te vroeg om al per-
manente conclusies te trekken uit de hoorzitting, maar wil snel en uitgebreid met 
de andere fracties in de commissie van gedachten wisselen en bekijken hoe hier-

mee aan de slag kan worden gegaan. 
 
Het lid heeft deels een andere visie dan Caroline Gennez en Tom Ongena. De fe-
derale overheid betaalt voor 70 procent het loon van langdurig tijdelijk werklozen 
om gewoon thuis te zitten en legt daar nog 10 euro per dag als compensatie bo-
venop. De Vlaamse overheid geeft dan weer veel geld uit om diezelfde mensen te 
bereiken en op te leiden. Axel Ronse pleit ervoor om de tijdelijk werklozen in dienst 
te houden bij de ondernemers, zodat zij, zonder al die omwegen, hun medewerkers 
zelf kunnen versterken. Dat lijkt het lid de meest duurzame manier. Daarbij zal 
men zich uiteraard moeten beperken tot de mensen met een vrij langdurig per-
spectief van tijdelijke werkloosheid, de eventsector hoort daarbij. Voor andere sec-
toren is dat niet zo duidelijk en daar ligt de moeilijkheid. Gaat men een variant op 
sectorbasis toepassen of zoekt men een ander criterium? Het lid wil daar snel over 
in debat gaan. 
 
Axel Ronse feliciteert Bruno Schaubroeck en Katrien Vermeire met hun getuigenis 
over de situatie in de sector. Die ging recht naar het hart. Hebben zij een idee 
hoeveel werknemers in tijdelijke werkloosheid uit de eventsector al overgestapt 
zijn naar een nieuwe duurzame job? Wie goed is in techniek, zoals klank- en licht-
technici, kan perfect in een andere sector aan het werk. Het zijn werknemers waar 
het bedrijf hard in heeft geïnvesteerd. Wat is de effectieve schade van de mogelijke 
braindrain? 
 

De sector wil de meeste mensen in dienst houden, liever dan dat de overheid hen 
betaalt om thuis te zitten. Dat willen de tijdelijk werklozen zelf ook niet. Welk type 
opleiding zouden zij de werknemers geven, mocht het Nederlandse systeem hier 
worden toegepast? 
 

De eventsector is vrij kapitaalintensief. De installaties zijn duur en de technologie 
evolueert snel. De bedrijven zitten met zware afschrijvingen en waardeverminde-
ring. Wordt in het instrumentarium daar al aan tegemoetgekomen? Het lid zelf 
verwijst bedrijven vaak door naar PMV. Tom Ongena zei dat er misschien via de 

globalisatiepremie een oplossing mogelijk was. Wat vinden de sprekers van de 
eventsector daarvan? 
 
Axel Ronse vond de uiteenzettingen van UNIZO en Voka heel duidelijk en aanvul-
lend. De slide van Sonja Teughels over het verschil tussen de NOW en tijdelijke 

werkloosheid, en de pro’s en contra’s was verhelderend. Als Vlaanderen een variant 
van de NOW zou invoeren, moet dat dan voor verschillende sectoren gebeuren? 
Welke criteria zouden de sprekers van UNIZO en Voka verkiezen? Of moet dat puur 
sectoraal worden afgebakend?  

 
Wat vinden UNIZO en Voka van de 10 euro per dag die de federale overheid wil 
geven aan mensen in tijdelijke werkloosheid? Armoede-expert Wim Van Lancker 
zei al dat die maatregel geen rekening houdt met het inkomen en dus inzake ar-
moedebestrijding geen slimme ingreep is. Arbeidsmarktexperten zoals Stijn Baert 

en Ive Marx zijn dezelfde mening toegedaan. Zal die maatregel het voor Vlaanderen 
niet nog moeilijker maken om tijdelijk werklozen aan te moedigen om een opleiding 
te volgen of tijdelijk elders te gaan werken? 
 

Axel Ronse vraagt hoe de werknemersorganisaties tegenover de NOW-regeling 
staan. Zijn ze het eens met de invoering van een variant daarvan in Vlaanderen? 
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Tussenkomst van Imade Annouri 

 
Imade Annouri bedankt de sprekers uit de evenementensector. Voor veel mensen 
is deze periode vervelend, omdat ze in moeilijke omstandigheden thuis moeten 
werken bijvoorbeeld. Voor anderen is de crisis ronduit ontwrichtend, dat is zo voor 

de evenementensector. De persoonlijke getuigenis van Katrien Vermeire toont dit 
aan. Het toont ook aan wat het belang is van de maatregelen die door de overheid 
worden genomen. 
 
Ook Imade Annouri wil zo snel mogelijk het debat aangaan in het parlement en 
actie ondernemen. Vlaanderen dreigt de boot te missen, het grijpt niet alle kansen. 
Als de pandemie voorbij is, mag het zich achteraf niet beklagen over alle gemiste 
kansen.  
 
In Nederland schreven de culturele sector en de eventsector recent een open brief 
aan de overheid waarin ze vroegen om de overbruggingsmaatregelen te garande-
ren op lange termijn, tot en met de zomer van 2021 dus. Verder vragen ze een 
langetermijnplan omdat de sector pas kan herstellen vanaf 2022, zoals ook in de 
hoorzitting al werd aangehaald. In hoeverre denken Bruno Schaubroeck en Katrien 
Vermeire dat die twee elementen de sector zouden vooruithelpen, meer nog dan 
de NOW? Hoe staan ze tegenover de overbruggingsmaatregelen en een langeter-
mijnplan? Hebben ze contact gehad met de collega’s uit de Nederlandse evene-
mentensector? 
 
Er zijn veel verschillende invalshoeken, maar het sentiment wordt wel gedeeld dat 
men de opportuniteit moet aangrijpen. Het beleid moet nu werk maken van acti-
vering, opleiding en het systeem updaten. Nu is er een kans om mensen te scholen 
en skills aan te leren om de arbeidsmarkt te moderniseren. Die kans mag men niet 

laten liggen. Er zijn natuurlijk verschillende methodes en invalshoeken mogelijk.  
 
Joris Renard vond dat VDAB moet klaarstaan om de nieuwe werkzoekenden op te 
vangen en een opleiding aan te bieden. Daar is iedereen het mee eens. Minister 
Hilde Crevits heeft al verzekerd dat VDAB extra budget krijgt om de toestroom op 

te vangen. Maar is het enkel een kwestie van budget en de juiste mensen, of moet 
VDAB nog andere stappen zetten om daarin te slagen? Is het een kwestie van 
middelen of ook van knowhow? Voor een aanbod op maat zijn specifieke tools, 
opleidingen en links nodig en dat is heel arbeidsintensief. Wat vinden de sprekers 

hiervan? 
 
De rest is volgens Imade Annouri voer voor een lang debat in de commissie, zo 
snel mogelijk. 
 

Tussenkomst van Robrecht Bothuyne 
 
Robrecht Bothuyne stelt dat uit de uiteenzetting van de vertegenwoordigers van 
de evenementensector, die de gevolgen van de coronacrisis zelf hebben ondervon-

den, een grote strijdvaardigheid blijkt. Dat is ook echt nodig.  
 
Het lid herinnert zich uit zijn tijd bij het kabinet-Peeters dat de regeling inzake 
tijdelijke werkloosheid een troef was bij het naar Vlaanderen halen van nieuwe 
bedrijven en investeringen. Tijdelijke werkloosheid leidt ertoe dat bedrijven in een 

conjuncturele dip niet tot ontslag moeten overgaan en hun talenten kunnen bij-
houden. Gelukkig bestaat het systeem, het heeft ook in deze crisis zijn nut bewe-
zen. Alleen zijn nu ook de gebreken bekend omdat het systeem nu massaal en 
langdurig wordt gebruikt. Het is nefast voor de betrokkenen om zomaar thuis te 

zitten. Professor Lode Godderis wees erop dat er na ongeveer drie maanden een 
omslag komt, waarbij ze hun zelfvertrouwen verliezen en onzeker worden over hun 
competenties. Het systeem moet niet alleen een stabiliserend maar ook een 
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activerend effect hebben. Deze Vlaamse Regering heeft daarin al grote stappen 

vooruitgezet, bijvoorbeeld met de opleidingsinspanningen van VDAB. Het VDAB-
decreet werd gewijzigd zodat ook tijdelijk werklozen met een aanbod worden be-
reikt. Dat maakt voor heel wat tijdelijk werklozen een groot verschil, ongeveer 
25.000 gingen al in op een opleidingsaanbod van VDAB.  

 
Dat is goed, maar het kan nog beter. Daarvoor zijn er in de hoorzitting al veel 
argumenten en verbeterpunten aangehaald. De maatregelen moeten de competi-
tiviteit aanwakkeren van de bedrijven die het goed doen. Bedrijven die het minder 
goed doen, moet de overheid niet overeind houden en op die manier de sector 
ontwrichten. Dat is het gevaar van een copy-paste van de NOW-regeling buiten de 
coronacrisis. De coronacrisis is een atypische crisis omdat de overheid beslist welke 
sectoren en activiteiten worden stilgelegd. Dat de overheid daar dan ook voor be-
taalt en compenseert, is logisch; of dat voldoende is en de meest efficiënte manier, 
is stof voor een debat. In een gewone economische crisis zijn het de bedrijven die 
minder goed gerund worden die het zwaarst onder druk komen te staan en wiens 
activiteiten het zwaarst lijden. Bij het blind kopiëren van de NOW-regeling zou men 
in een gewone economische crisis bedrijven overeind houden die eigenlijk minder 
goed worden beheerd en andere bedrijven, die beter worden geleid en geen nood 
hebben aan overheidssteun, gaan beconcurreren. Dat is de concurrentie die de 
Vlaamse eventsector heeft ondervonden van de Nederlandse bedrijven die werden 
ondersteund door de NOW. Het blind overnemen van die regeling is volgens 
Robrecht Bothuyne niet meteen de juiste aanpak. 
 
Er zit enige contradictie in de standpunten van ondernemers. Bedrijven willen hun 
menselijk kapitaal behouden, maar tegelijk zijn ze bang dat andere sectoren hun 
medewerkers overnemen en een duurzame job geven. De sociale partners en ar-
beidsmarktexperten willen die werk-naar-werktransities dan weer aanmoedigen. 

Wie in langdurige tijdelijke werkloosheid zit, moet volgens hen zo snel mogelijk 
naar een andere job worden toegeleid. Er is volgens het lid een tegenstrijdigheid 
tussen het belang van de individuele werkgever en het ruimere maatschappelijke 
belang, vanuit een bredere visie op de werking van een arbeidsmarkt. Dat is een 
moeilijk evenwicht. 

 
Robrecht Bothuyne heeft weinig vernomen over het aanbod aan tijdelijk werklozen 
om tijdelijk elders aan de slag te gaan. Er zijn initiatieven geweest voor de zorg- 
en de landbouwsector. Maar er is ook het instrument van de beroepsinlevingsstage. 

De tijdelijk werkloze die in een ander bedrijf aan het werk gaat, krijgt daar dan 
een vergoeding voor en leert bij op de werkvloer. Geen enkele spreker heeft daar-
naar verwezen. Is dat dan geen interessant instrument of moet het worden aan-
gepast? Zijn er daar suggesties voor? 
 

Enkele sprekers hadden het over de grote uitdaging van het herstructureringsbe-
leid, die ook een urgent debat in de commissie vereist. In het akkoord Alle hens 
aan dek wordt gezegd dat het herstructureringsbeleid moet worden gemoderni-
seerd en dat er snellere procedures moeten komen, waardoor korter op de bal kan 

worden gespeeld. De sociale partners zijn vragende partij. Zijn er concrete denk-
sporen over manieren om stappen vooruit te zetten in het herstructureringsbeleid? 
 
Aan de sprekers uit de eventsector, maar evengoed aan de andere, stelt Robrecht 
Bothuyne de vraag op welke manier de overheid hen het komende jaar het best 

zou kunnen ondersteunen. Is dat door een uitbreiding van de globalisatiepremie? 
Of geven ze de voorkeur aan een nieuw instrument dat hun activiteiten ondersteunt 
en hen klaarmaakt om in het postcoronatijdperk stappen vooruit te zetten? Er zijn 
voor de eventsector en andere sectoren al wat instrumenten gecreëerd. Misschien 

is het beter om verder te bouwen op een bestaand instrumentarium in plaats van 
weer iets helemaal nieuws uit te vinden.  
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3. Antwoorden 

Antwoorden van Bruno Schaubroeck en Katrien Vermeire 
 
Bruno Schaubroeck, woordvoerder van Event Confederation, antwoordt aan Tom 

Ongena dat de eventsector gedurende de eerste drie maanden heeft gezegd al 
werkend uit de crisis te willen geraken. De sector wilde de kans krijgen om weer 
aan het werk te gaan. Maar dat is op dit moment nog niet aan de orde. Pas in juni 
en juli 2020 heeft de sector het geweer van schouder veranderd en gezegd dat er 
nu toch wel steun moet worden gegeven om te kunnen blijven bestaan. De event-

sector is geen sector van ondernemers en medewerkers die graag smeken of vra-
gen, maar van mensen die problemen graag zelf oplossen. Dat is ook de reden 
waarom ze wereldwijd werken. Ze kennen goed hun talen en trekken gemakkelijk 
hun plan, lossen de problemen meestal gewoon zelf op, maar in deze situatie vallen 

ze gewoonweg niet op te lossen.  
 
Caroline Gennez stelde een vraag over de honderddagenregel. Het is inderdaad de 
bedoeling om te komen tot een regeling voor bedrijven die bijvoorbeeld minimum 
70 procent omzetverlies hebben geleden in vergelijking met 2019 tijdens drie 

kwartalen van 2020. Men zou die bedrijven vanaf nu gedurende honderd dagen de 
mogelijkheid kunnen geven om hun personeel dat technisch werkloos is, toch naar 
het bedrijf te laten komen, bijvoorbeeld voor 70 procent van de tijd. Als een bedrijf 
dat personeel voor 100 procent wil inzetten, moet het bijbetalen. Een aantal be-

drijven heeft ondertussen wel gedraaid, zoals de captatiebedrijven, die kleine vi-
deoreportages maken. Maar voor de bedrijven die in de vaccinatiecentra werken, 
kan de regeling ervoor zorgen dat de Vlaamse Regering een factuur krijgt die alleen 
al qua personeelskosten 70 procent lager zal zijn. Dat is een pure vestzak-broek-
zakoperatie, die het wel mogelijk maakt dat mensen opnieuw naar het bedrijf ko-

men en er niet van vervreemden. Het is de bedoeling om mensen te activeren in 
de hele sector.  
 
Caroline Gennez merkte op dat de eventsector zal moeten veranderen, maar Bruno 
Schaubroeck daagt haar uit om eens te kijken hoe sterk de sector al veranderd is. 
Hij geeft een voorbeeld uit de muziekwereld. Vroeger speelde een muziekgroep heel 
goedkoop een concert, voor omgerekend 10 euro per ticket. Men hoopte dan dat 
toeschouwers achteraf een plaat of cd kochten, ten bedrage van omgerekend 20 
euro. Toen was de verhouding tussen de prijs voor een concert en de prijs voor de 

muziekdrager dus helemaal anders. Dat businessmodel van de muziekmarkt is om-
gekeerd. Vandaag betaalt men 10 tot 12 euro voor een maandelijks streamingabon-
nement en een veelvoud voor een gewoon concertticket. Concerten zijn ook een 
heel andere beleving geworden. De evenementensector verandert voortdurend. De 
bands veranderen hun show bij elke tour. De technologie verandert, de verlichting 
is veranderd, van lampen naar led naar een livevideoshow. Die business van live-
entertainment zal blijven veranderen en is net een van de trekkers van verande-
ring, samen met n-televisie en fashion. Dat zijn de drie sectoren die zorgen voor 
verandering in de maatschappij, visueel, qua identiteit en muziek enzovoort. Veel 
bands vinden zichzelf opnieuw uit aan de hand van muziek die eigenlijk al bestond. 
Veel dj’s draaien platen die eigenlijk al heel lang bestaan, maar op een ander 
tempo. De sector gaat dus constant voor evolutie.  
 
De globalisatiepremie is een zeer goed initiatief, alleen vindt Bruno Schaubroeck 

de uitwerking nog te beperkt. 75 procent van de eventsector stelt immers minder 
dan vijf vte’s te werk, terwijl de globalisatiepremie pas geldt vanaf vijf vte’s. De 
spreker begrijpt wel de bedoeling. Dit is een maatregel voor grote bedrijven, maar 
de kleine bedrijven blijven natuurlijk wel achter. Dat beschouwt hij als iets struc-

tureels. De laatste maanden waren er maatregelen die goed waren, maar heel vaak 
een copy-paste van maatregelen voor een andere sector, bijvoorbeeld de horeca. 
De eventsector is echter een totaal andere sector dan de horeca. De overheid moet 
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zich dringend verdiepen in de sector van humancapitalbedrijven en daarvoor een 

plan opmaken. Er moet een masterplan komen op maat van de bedrijven uit de 
sector, dat retroactief geldt voor 2020, voor 2021 en voor de relance in de toe-
komst, tot eind 2022. Het kopiëren van maatregelen uit andere sectoren is geen 
goede oplossing voor de eventsector.  

 
Er werd gevraagd hoeveel mensen de sector al hebben verlaten. Als een bedrijf 
vijf mensen in dienst heeft en er gaan er twee weg, toevallig de twee meest dyna-
mische en meest ervaren krachten, dan wordt de ervaring niet meer doorgegeven 
op de werkvloer en komt het bedrijf in de problemen. Daarover is de sector erg 
bezorgd.  
 
Axel Ronse stelde ook vragen over de opleidingen. Event Confederation heeft daar-
over samengezeten met VDAB en daarvoor een plan opgemaakt. Een aantal be-
drijven heeft sterk ingezet op opleiding. Er werd ook een selectie gemaakt in de 
types opleiding die voor de sector heel belangrijk zouden kunnen zijn, zoals veilig-
heidsopleidingen. Er wordt in de eventsector de laatste jaren enorm veel geïnves-
teerd in veiligheid. Het tempo van opbouwen en afbreken komt steeds hoger te 
liggen. De plannen voor een festival worden op voorhand nauwkeurig uitgetekend. 
 
Er was ook een vraag over de waardevermindering en de afschrijving. Er is een 
zeer ernstig probleem in verband met de bankendeal, die tot eind maart 2021 werd 
verlengd, evenwel met een maximum van negen maanden. Alle bedrijven van de 
sector zitten echter al aan dat maximum van negen maanden. In januari 2021 ging 
het geld van de premies en het overbruggingsrecht dat in december 2020 werd 
uitbetaald al van hun rekening, rechtstreeks naar de banken. Dat kan volgens 
Bruno Schaubroeck niet de bedoeling zijn. Er waren twee zeer goede maatregelen 
inzake de voorschotwaarborgregeling voor evenementen via VLAIO, een voor 2020 

en een voor 2021. Maar de spreker denkt dat er nog zeker drie, vier of vijf voor-
schotwaarborgregelingen moeten komen, niet alleen globaal maar ook sectorspe-
cifiek. Hij denkt bijvoorbeeld aan de festivals. Als de overheid wil dat er volgende 
zomer festivals doorgaan, dan zal er een voorschotwaarborgregeling op maat van 
de festivals moeten komen. De overheid zal bereid moeten zijn om de organisato-

ren te helpen met cash, hopelijk ook uit Europese middelen, opdat ze de moed 
zouden hebben om festivals te organiseren.  
 
Bruno Schaubroeck antwoordt aan Robrecht Bothuyne dat hij zeker niet wil dat er 

blind maatregelen gekopieerd worden voor andere sectoren en ook niet dat dit te 
lang duurt. Het liefst hoorde hij van de overheid dat hij nu al aan het werk kon. 
Maar de spreker vreest dat dat de komende paar maanden niet zal gebeuren. Wel 
heeft Event Confederation de laatste maanden een aantal voorstellen gedaan, on-
der andere met de sector van de woonzorgcentra, waarmee heel actief samenge-

werkt wordt. Op enkele weken tijd werd een heel aantal mensen uit de eventsector 
in de woonzorgcentra aan het werk geholpen. Hetzelfde gebeurde ook voor de 
winkelstraten. Na overleg met minister Bart Somers werd zeer snel een aantal 
vaccinatiecentra quasi volledig opgeleverd. Er zit dus veel dynamiek in de sector. 

Bruno Schaubroeck denkt dat het oplijsten van plaatsen waar ze nog kunnen wer-
ken en van eventuele opleidingen die ze kunnen aanbieden, een deel van de op-
lossing kan zijn.  
 
Bruno Schaubroeck besluit dat de beste ondersteuning erin bestaat te proberen te 

begrijpen uit welke bedrijven en mensen de eventsector bestaat. Hij stelt zich ze-
ker ter beschikking voor verder overleg en informatie.  
 
Katrien Vermeire van Sound of Silence is blij dat ze de parlementsleden heeft kun-

nen raken met haar verhaal. Ze sluit zich aan bij de antwoorden van Bruno 
Schaubroeck. Ze wil nog even duidelijk maken dat de sector tevreden is met de 
steunmaatregelen die al zijn genomen, maar als ondernemer blijft het altijd bang 
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afwachten. Het Vlaams beschermingsmechanisme loopt tot eind februari 2021, 

maar wat zal er de volgende maanden gebeuren?  
 
Hetzelfde geldt voor de bankendeal. Katrien Vermeire geeft het voorbeeld van haar 
eigen bedrijf. In 2022 moet ze meer dan 300.000 euro afbetalen, terwijl ze slechts 

10 procent van de normale omzet draait. Dit is zeer nefast. Een nieuwe bankendeal 
is dus nog steeds heel belangrijk, want de liquiditeiten drogen op. Katrien Vermeire 
raadt de parlementsleden aan om zelf eens te onderhandelen met de banken in 
een dergelijke situatie. Aan haar werd aangeraden om zich dan maar borg te stel-
len. Ze had een perfect gezond bedrijf en wil bijdragen aan de maatschappij. Maar 
wie zorgt hierna voor haar bedrijf? 
 
Antwoorden van Philippe Van Walleghem en Joris Renard 
 
Philippe Van Walleghem, adviseur Sociale Zaken van UNIZO, gaat eerst in op de 
vraag over de supplementen. Dat is een technische vraag en ook in de UNIZO-
sectoren bestaat daarover vandaag nog zeer veel onduidelijkheid. Het gaat over 
een RVA-supplement op de eindejaarspremie. Het probleem was dat een aantal 
sectoren wel in een gelijkstelling voorzien had en een aantal andere niet, omdat 
het in principe niet hoefde te gebeuren bij tijdelijke werkloosheid. De Federale 
Regering had aanvankelijk gezegd dat er enkel een supplement kwam voor diege-
nen waarvoor er nog geen gelijkstelling was, maar heeft dit nadien wel openge-
trokken. De spreker vindt dat ook logisch. Hij stelt wel vast dat er hierover ook wel 
wat hetze was in de media.  
 
Voor een eventuele NOW-regeling heeft UNIZO zelf nog geen echte criteria opge-
steld. Vanuit de sectoren kwam vooral de feedback, met name zorg ervoor dat die 
keuzemogelijkheid er blijft, dat het een aanvullend systeem is, en beperk het dan 

vooral tot een aantal kritische functies binnen een bedrijf. Als men dit beperkt tot 
bepaalde sectoren, vreest de spreker dat men al snel geconfronteerd wordt met 
het probleem van de staatssteun.  
 
Joris Renard, adviseur Arbeidsmarkt van UNIZO, vestigt nog eens specifiek de aan-

dacht op de reissector. Er werd veel gezegd over de eventsector, meer dan terecht. 
Maar ook de sector van de reisorganisatoren scoort hoog in de cijfers van Ludo 
Struyven op het vlak van tijdelijke werkloosheid. De ondernemingen in deze sector 
bevinden zich in een heel specifieke situatie. Ze moeten blijven werken maar lijden 

ontzettend grote verliezen. Dus in tegenstelling tot de eventsector, speelt de tij-
delijke werkloosheid veel minder voor de reissector. Joris Renard suggereert om 
zeker ook eens te luisteren naar de ideeën uit de reissector.  
 
De spreker gaat akkoord met de stelling van zijn collega van UNIZO dat het inzake 

de NOW-regeling heel belangrijk zal zijn om de keuze te vrijwaren. Een onderne-
mer moet kunnen kiezen tussen tijdelijke werkloosheid, de NOW of zelfs een com-
binatie van beide. Niet elk bedrijf moet elk profiel per definitie aan de slag kunnen 
houden. Maar waarschijnlijk is er wel een aantal zeer gerichte profielen nodig om 

bijvoorbeeld de activiteiten te kunnen heropstarten, bijvoorbeeld business deve-
lopment in de eventsector en technische profielen voor het onderhoud en de repa-
ratie van materiaal. De spreker denkt dat daarover afspraken moeten worden 
gemaakt op sectorniveau of desnoods op ondernemingsniveau.  
 

Een tweede element dat Joris Renard wil aanhalen, gaat over het type opleiding 
dat moet worden gegeven. Hij denkt daarbij vandaag vooral aan beroepsgerela-
teerde en sectorgerichte opleidingen. De sectoren hebben op dat vlak een heel 
groot aanbod ontwikkeld. Ook VDAB heeft een ruim opleidingsaanbod. Talrijke pri-

vate partners hebben heel veel gedigitaliseerd om hun aanbod toegankelijker te 
maken in een periode waarin fysieke opleidingen minder wenselijk zijn. 
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Wie moet die opleidingen dan betalen? Er bestaat nu al een heel groot gratis aan-

bod. Men moet vandaag dus niet noodzakelijk geld betalen om een heel goede 
opleiding te volgen. De drang bestaat om alles te kwantificeren. Zo is in het verle-
den federaal vastgelegd dat 1,9 procent van de loonkost zou moeten worden ge-
spendeerd aan opleiding. Dit is ondertussen omgevormd binnen de wet Werkbaar 

Wendbaar Werk. Daarbij moet men volgens Joris Renard echter in het achterhoofd 
houden dat veel opleidingen vandaag informeel gebeuren, slechts een heel klein 
deel behelst het formele leren.  
 
Robrecht Bothuyne merkte op dat ondernemersorganisaties heil zien in het uitle-
nen van medewerkers maar dat de ondernemingen zelf hun werknemers willen 
bijhouden. Het ene hoeft het andere niet uit te sluiten. Sommige bedrijven worden 
geconfronteerd met veel pieken. Zeker op lokaal niveau zijn er wel bedrijven te 
vinden die openstaan om hun medewerkers tijdelijk uit te lenen voor het opvangen 
van die pieken, zodat eigen werknemers niet hoeven thuis te zitten. 
 
Er werd ook gesteld dat VDAB moet klaarstaan. Moet VDAB dat alleen doen? Joris 
Renard denkt van niet. Er zal een heel ecosysteem nodig zijn en veel private part-
ners zullen VDAB bijstaan. Maar evengoed zullen sectoren en werkgeversorgani-
saties de bedrijven proactiever moeten benaderen. Al die processen zullen moeten 
worden versneld, met als grote doelstelling het snel activeren van mensen die in 
de werkloosheid terechtkomen. Dat kan enkel als de economie wordt aangezwen-
geld. Joris Renard doet in dit verband een oproep om het winkelhieren te blijven 
promoten. Als de eigen economie opstart, zorgt dat niet alleen voor welvaart bij 
heel veel mensen maar zeker ook bij de bedrijven. Dat is dus ook een gedeeltelijk 
antwoord op de vraag van Imade Annouri. Het gaat niet enkel om middelen.  
 
Joris Renard richt tot slot nog een dankwoord aan de Vlaamse Regering en minister 

Hilde Crevits, die in het kader van het akkoord Alle hens aan dek een substantieel 
budget ter beschikking stelt om, samen met de sociale partners, de uitvoering van 
veel van deze plannen mogelijk te maken. In de commissie was er al een bijzonder 
interessant debat over dit akkoord (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 633/1).  
 

Antwoord van Sonja Teughels 
 
Sonja Teughels, senior adviseur Arbeidsmarkt van Voka, bemerkt de vrees dat het 
NOW-systeem verkeerd kan worden gebruikt. Ook in het verleden kwam het al 

voor dat tijdelijke werkloosheid heel langdurig ingezet werd, bijvoorbeeld bij de 
sluiting van Ford. Ze denkt dat beide systemen dezelfde bedenkingen kunnen op-
werpen. Moet er nu een NOW-regeling komen naast, in de plaats van of aanvullend 
op het huidige systeem? Volgens haar zijn er idealiter voor een deel keuze en 
maatwerk mogelijk en zou elke ondernemer de pistes moeten kunnen bekijken in 

het licht van zijn eigen activiteiten. De extreme situatie is die waarbij iedereen 
moet thuisblijven. Ze denkt daarbij aan kappers, horeca en andere sectoren. Maar 
er zijn gradaties; in een aantal bedrijven is er wel zinvol werk mogelijk, via interne 
of externe reallocatie of via opleiding. Maar met het stelsel van tijdelijke werkloos-

heid bestaat die mogelijkheid niet. De werkgever kan slechts één piste volgen, 
namelijk iedereen thuislaten. Er moet worden bekeken of het geld dat nu toch aan 
tijdelijke werkloosheid wordt uitgegeven, kan worden geactiveerd en bijvoorbeeld 
aan de werkgever kan toekomen. De werkgever kan dan bekijken of hij zijn werk-
nemers, of een deel daarvan, weer kan aan het werk zetten. Als het niet mogelijk 

is om rendabel te produceren, kan hij de werknemers misschien wel op een andere 
zinvolle manier bezighouden, zodat hun motivatie en skills niet verdwijnen, zoals 
nu deels het geval is.  
 

Idealiter wordt die keuzemogelijkheid gecreëerd binnen het systeem van tijdelijke 
werkloosheid. Als dat niet kan, moet er volgens Sonja Teughels nagedacht worden 
over een aanvullend systeem, geïnspireerd op de NOW, misschien op maat van 
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een aantal activiteiten en sectoren, zoals de eventsector en de reissector. Er zijn 

wellicht nog wel andere activiteiten waarvoor er een beleid op maat mogelijk is.  
 
Er werd gesproken over het supplement van 10 euro voor tijdelijk werklozen. Sonja 
Teughels denkt dat men aanvankelijk wel een beetje te ver ging met supplemen-

ten. In een aantal gevallen kon een tijdelijk werkloze zelfs meer overhouden dan 
het initiële loon, wat toch niet de bedoeling kan zijn.  
 
In het algemeen lukt het niet om mensen te herplaatsen bij een andere werkgever. 
Er worden wel landingspagina’s opgemaakt als Help de zorg en Help de oogst, maar 
VDAB heeft nog altijd geen cijfers gegeven over het aantal tijdelijke vacatures dat 
door tijdelijk werklozen werd ingevuld. Bedrijven als Colruyt, die zeer expliciet ge-
probeerd hebben om tijdelijk werklozen bij hen te werk te stellen, hebben uitein-
delijk veel respons gekregen en hebben ook veel mensen aangeworven. Maar in 
het algemeen waren dat gewone uitkeringsgerechtigde werklozen. Ook de casus 
van Aviato is sprekend. Er werkten 25.000 werknemers op de luchthaven en de 
activiteit viel terug tot 10 procent. Hoeveel daarvan zijn elders aan het werk ge-
gaan of hebben een opleiding gevolgd? Het gaat volgens de spreker slechts om 
enkele tientallen. Dat beschouwt ze al een schromelijk falen van het systeem.  
 
De beroepsinlevingsstage zou inderdaad een instrument kunnen zijn. Maar Sonja 
Teughels stelt zich vragen bij de modaliteiten. Volgens haar is de BIS voorbehou-
den voor laaggeschoolden en knelpuntberoepen, met een uitzondering voor de 
zorgsector. Het is een systeem dat zou kunnen werken. Maar net zoals in de dis-
cussie over het cumuleren van loon en uitkering, durft men niet voluit te gaan uit 
schrik voor misbruik. Het beleid bouwt zoveel voorwaarden in dat bijna niemand 
het kent of ervan gebruikmaakt.  
 

Sonja Teughels gaat in op de vraag over het herstructureringsbeleid. Ze meent dat 
er nu toch van het sequentiële proces mag worden afgestapt. Men weet dat het 
niet goed gaat met een bedrijf, men doet zolang mogelijk een beroep op tijdelijke 
werkloosheid, dan volgt een aankondiging en start die heel lange procedure van 
de wet-Renault, om uiteindelijk elkaar af te kopen. Vervolgens moet outplacement 

starten, wat niet voor iedereen blijkt te lukken. Dan probeert men dat curatief op 
te lossen via werkloosheid. Dit mechanisme heeft volgens de spreker stilaan zijn 
tijd gehad. Vandaar ook het appel om de wet-Renault te herbekijken. Kan het al-
lemaal niet wat sneller, vooral op het vlak van opleiding en herplaatsing? Vandaag 

is opleiding het laatste issue dat wordt besproken bij een collectieve herstructure-
ring, terwijl het eigenlijk het eerste punt zou moeten zijn.  
 
Sonja Teughels sluit aan bij de opmerkingen over transitie en de leerrekening. Ze 
ziet daarin wel ingrediënten om te komen tot een versnelling en dynamisering.  

 
Antwoord van Caro Van der Schueren en Maarten Gerard 
 
Caro Van der Schueren, adviseur Arbeidsmarktbeleid bij het ABVV, antwoordt eerst 

op de vraag van Axel Ronse over de NOW. De discussie moet grotendeels federaal 
worden gevoerd. Er zitten interessante elementen in, zoals het feit dat het een 
flexibel systeem is en dat aan de werkgever gevraagd wordt om opleidingsinspan-
ningen te doen. Maar er zijn ook nog veel onduidelijkheden. Bepaalde cijfers zijn 
niet beschikbaar, terwijl die nodig zijn om de maatregel goed te kunnen evalueren.  

 
In antwoord op de vraag van Imade Annouri stelt Caro Van der Schueren dat in 
het akkoord Alle hens aan dek een grote injectie van middelen aan VDAB wordt 
gegeven. Dat werd ook door de vorige sprekers al aangehaald. Daarbij mag men 

echter niet vergeten dat VDAB de afgelopen jaren constant heeft moeten bespa-
ren, terwijl de dienst er altijd taken bijkreeg. Dat maakt het natuurlijk moeilijk 
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om, wanneer men in een crisis terechtkomt, steeds over de juiste middelen te 

beschikken.  
 
Het is positief dat er extra middelen voor VDAB werden uitgetrokken voor het op-
leidingsaanbod, voor begeleiding en voor digitalisering. Die moeten ook wel beke-

ken worden in het licht van de digitaliseringsstrategie van VDAB, de benadering 
digital first. Men merkt dat VDAB – als het gaat over het matchen van vraag en 
aanbod – steeds meer begint te rekenen op zeer sterke digitale vaardigheden bij 
de werkzoekenden. Maar vandaag zijn heel veel mensen daar nog niet mee uitge-
rust. Het is heel belangrijk om daar verder aan te werken, wat volgens ABVV nog 
veel te weinig gebeurt. Er zal een grote groep instromen in de werkloosheid. Van-
daar de oproep in de presentatie om met goede gegevens naar die groep te kijken, 
om via een persoonlijke dienstverlening met die mensen aan de slag te gaan en in 
kaart te brengen waar competentieversterkende acties kunnen worden ingezet. 
Dat kan ervoor zorgen dat er een echte win-winsituatie is op het einde van de rit. 
Daarvoor is een persoonlijke dienstverlening nodig, want nog heel veel mensen 
slagen er vandaag niet in zelf inzicht in hun competenties te krijgen. Die persoon-
lijke dienstverlening werd echter de afgelopen jaren afgebouwd. Caro Van der 
Schueren vraagt om dit debat zeker te voeren. 
 
Maarten Gerard, adviseur bij de studiedienst van het ACV, sluit zich aan bij het 
antwoord van Caro Van der Schueren over het overnemen van de NOW-maatregel. 
De presentatie van Ton Wilthagen heeft duidelijk gemaakt dat de NOW op een 
drafje werd ingevoerd en dat heel wat elementen nog eens goed moeten worden 
bekeken, wat zeker niet betekent dat ze niet interessant kunnen zijn. Hoe zit het 
precies met de inkomenssituatie van de werknemers? Wat wordt er gedaan aan 
competentieontwikkeling en wat is dan het resultaat? Dat 60 procent van de on-
dernemingen nog steun moet terugbetalen, lijkt ook niet bij te dragen tot rechts-

zekerheid. Hij denkt dat al die elementen eerst grondig geëvalueerd moeten 
worden.  
 
VDAB heeft volgens Maarten Gerard wel in huis wat nodig is, op het vlak van men-
sen en competenties. Maar er zal zeker, met de injectie van het akkoord, nog een 

extra inspanning moeten gebeuren, zowel op het vlak van het bereiken en uitwer-
ken van instrumenten voor tijdelijk werklozen als wat betreft de sectorale aanpak. 
Sonja Teughels uitte al die bekommernis. Er zijn bepaalde cases, zoals die van de 
luchthaven, waar wel meer kan gebeuren en waar VDAB een grote rol kan spelen 

om de transities te faciliteren, om de partners bij elkaar te zetten en zijn rol als 
regisseur te spelen. Dat is zeker nog een uitdaging voor VDAB.  
 
De beroepsinlevingsstages kaderen volgens Maarten Gerard in een traject. Het is 
geen maatregel die zomaar kan worden ingezet om een tijdelijk werkloze eens een 

stage te laten lopen. Het kadert in een meer structurele aanpak, waarbij gekeken 
wordt naar een mogelijk traject voor een persoon. De BIS heeft zijn waarde in een 
meer gefaseerde aanpak, die er momenteel nog niet is. 
 

Wat het herstructureringsbeleid betreft, wil Maarten Gerard niet vooruitlopen op 
het federale overleg over de wet-Renault. Maar men moet inderdaad niet beginnen 
bij het eindpunt. Er is zeker bereidheid om te kijken naar wat er meer kan gebeuren 
inzake preventie. Langs beide kanten botst men echter op geplogenheden die 
moeilijk om te buigen zijn. Een preventief beleid vraagt meer openheid langs de 

kant van de onderneming, de bereidheid om preventief te investeren en bepaalde 
zaken op tafel te leggen. Het ACV vraagt om dat met een open geest te bekijken. 
Maarten Gerard verwijst ook naar de doorstarttrajecten voor werknemers in on-
dernemingen in moeilijkheden, die op dit moment al door het ACV worden onder-

steund. Het is dus zeker niet zo dat er daarrond geen acties mogelijk zijn, maar er 
is eerst een omslag nodig vooraleer de teugels kunnen worden gevierd.  
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Commissievoorzitter Robrecht Bothuyne bedankt iedereen voor de deelname aan 

de hoorzitting. Het debat wordt ongetwijfeld vervolgd op het vlak van alle aspecten 
die tijdens de hoorzitting aan bod kwamen, met name de ondersteuning van be-
drijven en werknemers, het stimuleren van opleiding en vorming en het hervormen 
van het systeem van tijdelijke werkloosheid. Het debat zal niet alleen in het parle-

ment worden gevoerd, maar ook in de regering en bij de sociale partners, op wie 
steeds wordt gerekend voor goede voorstellen. 
 
 
Robrecht BOTHUYNE, 
voorzitter 
 
Imade ANNOURI, 
verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

ABVV  Algemeen Belgisch Vakverbond 
ACV  Algemeen Christelijk Vakverbond 
ASR  aangifte van sociaal risico 

b2b  business-to-business 
BIS  beroepsinlevingsstage 
Dynam  Dynamiek van de arbeidsmarkt 
ERMG  Economic Risk Management Group 
Eurofound  Europese Stichting tot verbetering van de levens- en arbeidsomstan-

digheden 
HIVA  Hoger Instituut voor de Arbeid (Onderzoeksinstituut voor Arbeid en 

Samenleving van de KU Leuven) 
kmo  kleine of middelgrote onderneming 

KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven 
NACE  Nomenclature Générale des Activités Économiques dans les Commu-

nautés Européennes 
NOW  Noodmaatregel Overbrugging Werkgelegenheid 
PMV  ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

RSZ  Rijksdienst voor Sociale Zekerheid 
RVA  Rijksdienst voor Arbeidsvoorziening 
UNIZO  Unie van Zelfstandige Ondernemers 
UWV  Uitvoeringsinstituut Werknemersverzekeringen 

VDAB  Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 
VESOC  Vlaams Economisch Sociaal Overlegcomité 
VLAIO  Agentschap Innoveren en Ondernemen 
Voka  Vlaams netwerk van ondernemingen 
vte  voltijdsequivalent 

WW  Werkloosheidswet (Nederland) 
ZZP  zelfstandige zonder personeel 


